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OPINII, EDITORIALE 

CRISTIAN PIRVULESCU: „DEMOCRAŢIE SAU IPOCRIZIE” 

ROMÂNIA LIBERĂ, 24 SEPTEMBRIE 2010 

Democraţia românească e precum frumoasa fără corp, pe cât de nepreţuită, pe atât de 
inaccesibilă. Iar România, la fel ca Miron din povestea versificată de Eminescu, deşi hărăzită să 
dorească ce-i mai de preţ, pare incapabilă să realizeze idealul. Să fie încă un blestem mioritic? 
Ori, poate, doar  o neconcordanţă dintre obiective şi mijloace? Oricum, după douăzeci de ani de 
experienţe mai degrabă eşuate, democraţia românească este lipsită de consistenţă. Să ne mai 
mirăm că sediul ei formal, Parlamentul, a fost adus în derizoriu... Căci fără spiritul democraţiei, 
existenţa sa nu poate fi decât iluzie. Dacă societatea nu acceptă democraţia, nici politica nu 
poate fi astfel! 

Votul, pe care mulţi l-au asimilat necritic democraţiei, e o consecinţă a existenţei culturii 
democratice, şi nu o condiţie a acesteia. Dacă democraţia nu este asumată de majoritatea 
cetăţenilor, votul nu poate fi decât o simplă armă politicianistă. Dar un alt indicator al 
democraţiei, cel puţin la fel de sugestiv precum exerciţiul de prestidigitaţie de la Camera 
Deputaţilor cu prilejul dezbaterii Legii pensiilor, este violenţa domestică. Iar ultimul 
Eurobarometru publicat la Bruxelles în urmă cu câteva zile, Violenţa domestică împotriva 
femeilor, ne relevă distanţa dintre România şi media statelor europene. Căci, dacă faţă de 
cealaltă jumătate a societăţii, cea tăcută şi marginalizată, se manifestă atâta ipocrizie, cum ne-
am putea imagina că democraţia ar putea merge? Misoginismul societăţii politice româneşti, cel 
care dă tonul, nu înseamnă doar practicarea fără nici o inhibiţie a violenţei verbale, cum se 
observă o dată în plus şi în ultimele zile, ci şi critica statului şi a serviciilor publice în majoritate 
feminizate (sănătatea, administraţia publică, învăţământul). Şi dacă democraţia e în suferinţă, 
femeile, considerate slabe şi lipsite de apărare, nu sunt bine tolerate într-o societate în plină 
criză economică şi morală. 

Recunoaşterea violenţei domestice ar fi un prim pas pentru limitarea acesteia. Dar dacă pentru 
media europenilor violenţa domestică este „inacceptabilă în orice circumstanţe şi trebuie 
pedepsită prin lege", pentru 84% din respondenţii Eurobarometrului, pentru români proporţia 
coboară la 68%. Şi dacă pentru numai 12% din europeni violenţa domestică este „inacceptabilă, 
dar nu trebuie întotdeauna pedepsită prin lege", proporţia românilor creşte la 21%. Alte 
exemple: 85% din europeni consideră violenţa fizică, ca formă a violenţei domestice, ca fiind 
foarte gravă, spre deosebire de 73% din români, iar în privinţa violenţei sexuale distanţa e şi 
mai mare, 85% la 69%. La fel, violenţa psihologică (71% la 53%) sau ameninţarea cu violenţa 
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(64% la 50%). Or, cei ce tolerează violenţa domestică în diferitele sale forme lasă să se 
întrevadă, dincolo de probabila ipocrizie a multor răspunsuri „corecte", lipsa deschiderii către 
democraţie în general, căci democraţia nu poate exista dacă egalitatea nu este conştientizată, 
acceptată şi aplicată. 

http://www.romanialibera.ro/opinii/comentarii/democratie-sau-ipocrizie-200523.html 

http://www.romanialibera.ro/opinii/comentarii/democratie-sau-ipocrizie-200523.html
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POLITICĂ 

EMIL BOC: TREBUIE REDUSĂ "GENEROZITATEA" UNOR INDEMNIZAŢII CA CEA PENTRU 
CREŞTEREA COPILULUI  

ANTENA 3, 20 SEPTEMBRIE 2010 

Guvernanţii doresc să reducă indemnizaţia de creştere a copilului şi să diminueze 
"generozitatea" unor astfel de plăţi, a declarat luni premierul Emil Boc. În cadrul discursului de 
luni în Parlament, primul-ministru a mai precizat că intenţionează să introducă sancţiuni în cazul 
spitalelor transferate în administrarea autorităţilor locale care vor înregistra în continuare 
arierate 

"Această reformă a asistenţei sociale trebuie să meargă mai departe şi trebuie reevaluate şi alte 
programe sociale. Trebuie regândită indemnizaţia de creştere a copilului şi reducerea 
generozităţii unor indemnizaţii în ideea alinierii lor la standardele internaţionale, adică trebuie 
şi România să plătească ceea ce îşi permite şi Europa să plătească", a declarat şeful Guvernului, 
potrivit Mediafax. 

Referitor la legea pensiilor, primul ministru a declarat că ţara plăteşte atât cât are resurse să o 
facă. "Credeţi că ar fi cineva să spună că nu doreşte să mărească pensiile dacă ţara şi-ar 
permite? Ţara poate să plătească atât cât are resurse. Această reformă reprezintă un prim pas 
spre diminuarea deficitelor de la fondurile de pensii" a spus Boc. 

În domeniul sănătăţii, Emil Boc susţine că România are nevoie de resurse noi pentru, precum şi 
de o gestionare eficientă a celor de care dispune. Introducerea co-plăţii, a adăugat premierul, 
va reprezenta o sursă suplimentară pentru sistemul medical. În România, aproape 11 milioane 
de persoane nu plătesc contribuţii la asigurările de sănătate. 

http://www.antena3.ro/romania/boc-trebuie-sa-reducem-generozitatea-unor-indemnizatii-ca-cea-pentru-
cresterea-copilului_107373.html 

http://www.antena3.ro/romania/boc-trebuie-sa-reducem-generozitatea-unor-indemnizatii-ca-cea-pentru-cresterea-copilului_107373.html
http://www.antena3.ro/romania/boc-trebuie-sa-reducem-generozitatea-unor-indemnizatii-ca-cea-pentru-cresterea-copilului_107373.html
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BOC VREA REDUCEREA INDEMNIZAŢIEI PENTRU MAME. VEZI CUM E ÎN EUROPA 

REALITATEA.NET, 22 SEPTEMBRIE 2010 10:50  

Indemnizaţiile pentru creşterea copiilor diferă în funcţie de cuantum şi de durata de acordare 
de la o ţară europeană la alta. Cu toate acestea, premierul Emil Boc a spus că intenţionează să 
modifice acest sistem în vederea alinierii la standardele internaţionale. Este de văzut ce 
variantă va alege. Numai în Uniunea Europeană sunt cel puţin şapte sisteme diferite. 

Premierul Emil Boc a declarat în Parlament că Executivul vrea să regândească indemnizaţia 
pentru creşterea copilului "în ideea alinierii lor la standardele internaţionale, adică trebuie şi 
România să plătească ceea ce îşi permite şi Europa să plătească". 

Potrivit consilierului premierului Emil Boc,  Andreea Paul Vass, această modificare va fi făcută 
pentru a elimina abuzurile din sistem. 

"Premierul a dispus să se întrunească un grup de lucru interministerial condus de Ministerul 
Muncii şi care să ne propună un nou Cod de Asistenţă Socială pus pe baze mai corecte în 
favoarea persoanelor cu adevărat vulnerabile şi să curăţăm abuzurile din sistem. Această 
propunere este operabilă. Aşteptăm să vină cu noua propunere în Guvern şi pe baza ei se va lua 
o decizie finală", a explicat pentru REALITATEA.NET consilierul premierului Emil Boc, Andreea 
Paul Vass. 

Ea nu a vrut însă să spună ce anume vor  schimba guvernanţii: sumele, perioada de acordare 
sau ambele. "Aşteptăm să vedem ce propuneri aduce comisia", a explicat Andreea Paul Vass. 

De la 1 iulie, mamele din România au rămas fără 15% din indemnizaţia pentru creşterea 
copilului. Până la acea dată mamele primeau 85% din media veniturilor pe ultimul an. Mamele 
pot primi această indemnizaţie pentru o perioadă de maxim doi ani. 

 

Ce indemnizaţie primesc mamele în ţările UE 

În 12 din cele 27 de state membre ale Uniunii Europene, inclusiv în România, cuantumul 
indemnizaţiei variază în funcţie de vârsta copilului, de rangul născutului, de veniturile realizate 
de părinţi şi chiar de tipul de contract de muncă avut de părinte.  

În unele state, precum Belgia şi Franţa se ţine cont şi de întreruperea totală sau parţială a 
activităţii profesionale sau de nivelul deficitelor bugetare. 
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Belgia este de altfel şi ţara cu cea mai scurtă perioadă de acordare a indemnizaţiei pentru 
creşterea copilului. Mamele stau acasă între 3 şi 6 luni. În această ţară, indemnizaţia pentru 
mame se acordă în funcţie de perioada de activitate profesională. Cuantumul poate fi cuprins 
între 342 şi 685 de euro. 

În Franţa, cuantumul total al indemnizaţiei este de aproximativ 530 de euro. Cuantumul parţial 
este de 403 euro în cazul unei activităţi cu jumătate de normă.  

În Austria, orice mamă, indiferent că a muncit sau nu, primeşte aproximativ 15 euro pe zi, până 
când copilul împlineşte doi ani şi jumătate. În cazul gemenilor, se acordă încă 50%. 

În Bulgaria, indemnizaţia se acordă pe o perioadă de doi ani. Pentru primii trei copii, ajutorul 
este de 123 de euro pe lună. 

În Cehia, alocaţia parentală se suportă din taxe. Dacă mama decide să stea acasă cu copilul, 
statul îi dă, timp de doi ani, 425 de euro pe lună. Dacă însă tatăl este cel care îngrijeşte copilul, 
ajutorul se acordă timp de trei ani şi este de 283 de euro pe lună. 

În Ungaria, prestaţia se acordă până când copilul împlineşte doi ani şi reprezintă 70% din media 
veniturilor brute zilnice din anul anterior. 

Danezii, în schimb, acordă indemnizaţie până când copilul împlineşte nouă ani. Suma este fixă, 
1006 euro pe an, sau altfel spus 83 de euro pe lună. Statul plăteşte însă indemnizaţia de 
creşterea copilului până când acesta împlineşte nouă ani. 

http://www.realitatea.net/indemnizatia-pentru-mame-ar-putea-fi-modificata-din-nou-vezi-cat-se-plateste-in-
ue_748507.html 

http://www.realitatea.net/indemnizatia-pentru-mame-ar-putea-fi-modificata-din-nou-vezi-cat-se-plateste-in-ue_748507.html
http://www.realitatea.net/indemnizatia-pentru-mame-ar-putea-fi-modificata-din-nou-vezi-cat-se-plateste-in-ue_748507.html
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ESTE INDEMNIZAŢIA DE CREŞTERE A COPILULUI PREA GENEROASĂ ?  

RADIO FRANCE INTERNATIONAL, 21 SEPTEMBRIE 2010 

Următorul obiectiv al Guvernului pare să fie tăierea banilor pentru mame. Premierul a lăsat să 
se înţeleagă acest lucru când anunţa de la tribuna Parlamentului că "trebuie regândită 
indemnizaţia de creştere a copilului şi reducerea generozităţii unor indemnizaţii, în ideea 
alinierii lor la standardele internaţionale". 

Jurnalistul Ovidiu Nahoi (audio), redactor şef la Foreign Policy România îl contrazice însă la RFI 
pe Emil Boc, despre care spune că este prost informat. "Aici este clar că premierul a vorbit fără 
să se gândească. Europa este mult mai darnică, pentru că nu este vorba numai de acea 
îndemnizaţie pe doi ani de zile, ci este vorba de un întreg sistem la dispoziţia părinţilor, un 
întreg sistem de creşe şi grădiniţe. Or, premierul dacă vorbeşte despre dărnicie, trebuie să se 
gândească că dacă la noi s-ar pune în execuţie un asemenea program, el ar costa mult mai mult 
decât să dai înapoi unuia dintre părinţi ceea ce el, de fapt, a contribuit. Din păcate, aici, 
premierul Boc dă dovadă de o necunoaştere crasă a bazelor politicilor publice", explică Ovidiu 
Nahoi. 

Guvernul intenţionează aşadar să regândească indemnizaţia de creştere a copilului, reducând 
"generozitatea" unor astfel de plăţi. Executivul mai vrea să introducă sancţiuni în cazul 
spitalelor transferate în administrarea autorităţilor locale, care vor înregistra în continuare 
arierate. 

"Această reformă a asistenţei sociale trebuie să meargă mai departe şi trebuie reevaluate şi alte 
programe sociale. Trebuie regândită indemnizaţia de creştere a copilului şi reducerea 
generozităţii unor indemnizaţii, în ideea alinierii lor la standardele internaţionale, adică trebuie 
şi România să plătească ceea ce îşi permite şi Europa să plătească", declara premierul Emil Boc, 
luni, în Parlament. 

http://www.rfi.ro/stiri/politica/Este-indemnizatia-de-crestere-a-copilului-prea-generoasa.html  

http://www.rfi.ro/stiri/politica/Este-indemnizatia-de-crestere-a-copilului-prea-generoasa.html
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ŞANDRU: BOC VA REDUCE INDEMNIZAŢIA PENTRU CREŞTEREA COPILULUI DOAR PESTE 
CADAVRUL MEU  

MEDIAFAX, 22 SEPTEMBRIE 2010 

Preşedintele PIN, Lavinia Şandru, a declarat, miercuri, că premierul Emil Boc va reduce 
indemnizaţia pentru creşterea copilului doar peste cadavrul său. 

"Ca să respecte standardele, Boc vrea să le oblige pe acele femei din România care au 
nesimţirea să câştige mai mult decât salariul minim pe economie fie să renunţe la a mai face 
copii, fie pur şi simplu să plece în altă ţară din Europa. Dacă renunţă, problema se rezolvă de la 
sine; dacă pleacă în altă ţară din Europa, atunci îndeplinesc, nu-i aşa, dintr-odată standardele 
europene, fără contribuţia lui Boc", susţine Lavinia Şandru, într-o declaraţie remisă, miercuri, 
agenţiei MEDIAFAX. 

Guvernul intenţionează să regândească indemnizaţia de creştere a copilului, reducând 
"generozitatea" unor astfel de plăţi, a declarat, luni, premierul Emil Boc, în plenul Camerei 
Deputaţilor. 

"Domnule prim-ministru, toate astea peste cadavrul meu! (...) Preşedintele României spunea 
acum câteva zile că vremurile de criză pot fi depăşite numai cu oameni curajoşi. Prin urmare, vă 
spun, domnule prim-ministru, că sunt un om curajos. Nu vă dau voie să vă bateţi joc de copiii 
nenăscuţi ai acestei ţări, care sunt viitorul nostru, şi vă promit că peste această «nesimţită» 
indemnizaţie de creştere a copilului veţi putea trece doar dacă treceţi şi peste cadavrul meu!", a 
adăugat liderul PIN. 

Lavinia Şandru este iniţiatoarea legii adoptate în anul 2008 de Parlament conform căreia 
indemnizaţia pentru creşterea copilului era de 85% din media veniturilor din ultimele 12 luni, 
dar nu mai puţin de 600 de lei. 

De la 1 iulie 2010, cuantumul indemnizaţiei de maternitate a fost redus cu 15%, stabilindu-se 
totodată ca acesta să nu depăşească valoarea de 4.000 de lei. 

http://www.mediafax.ro/social/sandru-boc-va-reduce-indemnizatia-pentru-cresterea-copilului-doar-peste-
cadavrul-meu-7368855  

http://www.mediafax.ro/social/sandru-boc-va-reduce-indemnizatia-pentru-cresterea-copilului-doar-peste-cadavrul-meu-7368855
http://www.mediafax.ro/social/sandru-boc-va-reduce-indemnizatia-pentru-cresterea-copilului-doar-peste-cadavrul-meu-7368855
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EUROPARLAMENTARUL ROVANA PLUMB ÎI CERE DEMISIA ROBERTEI ANASTASE DE LA 
CONDUCEREA CAMEREI DEPUTAŢILOR 

MACHIAVELLI, 21 SEPTEMBRIE 2010 

Preşedinta Organizaţia de Femei PSD, europarlamentarul Rovana Plumb, i-a solicitat, marţi, 
Robertei Anastase să îşi dea demisia din toate funcţiile publice pe care le deţine, se arată într-
un comunicat al PSD.  

"Vă cer să renunţaţi la ipocrizie, egalizarea vârstei de pensionare este doar un paravan pentru 
că statul să ia cât mai mult de la oameni. Sunteţi un politician tânăr, nu reveniţi la metode 
sovietice, nu aplicaţi mecanic o minciună, doar pentru că v-au cerut-o şefii! În orice stat cu 
instituţii care funcţionează normal, un personaj politic aflat în funcţia dumneavoastră ar fi 
demisionat în secunda 2, după ce a fost dovedită frauda", se arată în comunicat.  

Organizaţia de Femei a PSD se pronunţă împotriva egalizării vârstei de pensionare între femei şi 
bărbaţi, o măsură abuzivă, "care condamnă femeile să muncească până mor, pe un venit foarte 
mic". "Invocarea de către doamna Roberta Anastase şi guvernul Boc a prevederilor europene în 
ceea ce priveşte egalizarea vârstei de pensionare nu reprezintă decât o noua minciună 
aberantă, care descalifică Guvernul României. În forma să actuală, proiectul de lege este o 
iniţiativă care discriminează femeile, le umileşte şi le obligă la sclavie. Guvernul invocă contextul 
european, dar nu ţine cont de faptul că în România femeia trăieşte în condiţii grele, este 
angajată, mamă şi menajeră în acelaşi timp", precizează comunicatul citat. 

http://www.machiavelli.ro/stiri.php?art=25675 

http://www.machiavelli.ro/stiri.php?art=25675
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TRAIAN BĂSESCU SUSŢINE EGALIZAREA VÂRSTEI DE PENSIONARE ÎNTRE BĂRBAŢI ŞI 
FEMEI 

AGERPRES, 21 SEPTEMBRIE 2010 17:42  

Măsurile de creştere progresivă a vârstei de pensionare şi de egalizare a acesteia la femei şi 
bărbaţi sunt necesare, având în vedere tendinţele demografice, a precizat, marţi, preşedintele 
Traian Băsescu, în mesajul adresat Parlamentului. 

"În vreme ce numărul contribuabililor este aproape acelaşi, alocările de la bugetul de stat la 
bugetul de pensii cresc. Presiunea pe care o punem asupra sectorului privat, afectat de criza 
economică, devine deja insuportabilă. Măsura de creştere progresivă până în 2030 a vârstei de 
pensionare până la 65 de ani, precum şi egalizarea acesteia la femei şi bărbaţi este necesară, 
având în vedere tendinţele demografice îngrijorătoare din România şi nu numai, inclusiv în UE. 
Îmbătrânirea populaţiei şi scăderea ratei natalităţii ne pot aduce în situaţia în care un număr 
foarte mic de salariaţi trebuie să susţină o populaţie majoritar îmbătrânită", a apreciat şeful 
statului.  

În context, Traian Băsescu a declarat că deficitul bugetului de pensii a crescut de la an la an şi a 
reamintit că în 2007 a atras atenţia Guvernului din acea vreme că în doi sau trei ani efortul 
reprezentat de plata pensiilor mărite va fi prea mare. El a mai precizat că în 2009 deficitul 
bugetului de pensii a fost de 1,5 miliarde de euro, iar în 2010 ar putea fi de 1,7 miliarde euro, în 
condiţiile în care pentru anul viitor se estimează un deficit de 3,1-3,6 miliarde de euro.  

"Avem datoria, ca oameni politici responsabili, să nu ne jucăm cu speranţele actualilor şi 
viitorilor pensionari. Să nu le promitem mai mult decât se poate oferi, să le explicăm situaţia 
dramatică în care se află acum fondul de pensii şi variantele realiste prin care putem reduce şi 
acoperi deficitul. Scopul nostru este să salvăm şi să garantăm sustenabilitatea actualului sistem 
de pensii de stat", a afirmat Traian Băsescu.  

Preşedintele a atras atenţia şi asupra pensionărilor şi alocărilor de ajutoare sociale nejustificate.  

"O analiză atentă arată că nu avem atât de multă sărăcie în România, cât avem nemuncă şi 
abuzuri în sistem. Constatările Ministerului Muncii din ultima perioada, cu mii de pensionaţi 
fără justificare, cu zeci, sute de mii de alocări de ajutoare sociale fără justificare, sunt relevante. 
Prin menţinerea acestui nivel al cheltuielilor sociale, sacrificăm nevoile de dezvoltare a 
României, pentru că avem prea puţini bani pentru investiţii şi, în acelaşi timp, punem în 
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dificultate cele 3,5 milioane de angajaţi din sectorul privat care îşi plătesc contribuţiile", a 
susţinut şeful statului.  

El a mai afirmat că este necesară o regândire a sistemului de asistenţă socială, în vederea 
eliminării abuzurilor, astfel încât să fie anulată orice formă de ajutor social care "îi încurajează 
pe cei apţi de muncă să nu îşi mai caute slujbe".  

"În perioada 2007-2008, deşi România înregistra o creştere economică puternică, paradoxal, 
creşte numărul asistaţilor social de la 6,4 milioane la 13, 6 milioane, într-o perioadă de mare 
creştere economică. Acesta este un indiciu că s-au plătit ajutoare sociale pentru voturi", a 
susţinut Traian Băsescu.  

http://www.agerpres.ro/media/index.php/social/item/30190.html  

http://www.agerpres.ro/media/index.php/social/item/30190.html
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O DEPUTATĂ PSD S-A PLÂNS DE ORELE TÂRZII LA CARE S-A DISCUTAT LEGEA PENSIILOR 

NEWSIN, 21 SEPTEMBRIE 2010 

Deputatul PSD Sonia Drăghici s-a plâns în plen de orele târzii la care s-a lucrat pe Legea 
pensiilor, susţinând că femeile "n-au randament" pentru un astfel de program, deoarece 
noaptea "există un tonus nervos parasimpatic", impropriu activităţilor, însă dimineaţa apare 
"hormonul vieţii", cortizolul. 

Drăghici, care este medic, s-a plâns deputaţilor de orele târzii la care s-a lucrat la Legea 
pensiilor, explicând că femeile din Parlament, care reprezintă "ceva peste 10%" din aleşi, nu au 
randament la un astfel de program şi n-au putut să-şi susţină amendamentele şi să-şi prezinte 
punctele de vedere, informează NewsIn.  

Deputatul PSD a dat un exemplu din anii ei de studenţie de la Cluj, unde un profesor împărţea 
studenţii în două categorii, "bufniţe şi ciocârlii", prima categorie fiind a celor care lucrează 
noaptea târziu ", iar dimineaţa nu se scoală. "N-aş vrea să ne transformăm în bufniţe, aş vrea să 
fim ciocârlii, adică să lucrăm dimineaţa şi cu bună dimineaţa să începem lucrările. Noaptea şi 
seara nasc femeile, noaptea se ascund oamenii de frică, se ascund animalele în vizuini pentru că 
există un tonus nervos parasimpatic, impropriu luptei şi impropriu de a face ceva pentru cei 
lângă care eşti. Dimineaţa avem cortizol, avem un hormon care este hormonul vieţii şi cu care 
putem să ne intrăm într-o bătălie", a explicat Drăghici deputaţilor. 

Aceasta a făcut un apel la "toată capabilitatea" preşedintelui Camerei Deputaţilor, Roberta 
Anastase, pe care a spus că o admiră pentru poziţia pe care o deţine, fiind femeie, dorind să se 
rezolve această problemă. Drăghici a atacat şi problema dezbaterilor pe marginea Legii 
pensiilor, susţinând că nu îi place atitudinea "colegilor noştri din Parlament bărbaţi". "Ei au luat 
cuvântul până acum. Schimburile de replici sunt foarte dure, sunt foarte ne la obiect şi nu au 
legătură cu partea practică a lucrurilor", a spus social-democrata. 

http://www.realitatea.net/o-deputata-psd-s-a-plans-de-orele-tarzii-la-care-s-a-discutat-legea-
pensiilor_748627.html   

http://www.realitatea.net/o-deputata-psd-s-a-plans-de-orele-tarzii-la-care-s-a-discutat-legea-pensiilor_748627.html
http://www.realitatea.net/o-deputata-psd-s-a-plans-de-orele-tarzii-la-care-s-a-discutat-legea-pensiilor_748627.html
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SOCIAL 

GRAVIDĂ CU HIV, DISCRIMINATĂ LA SPITALUL CANTACUZINO 

ROMÂNIA LIBERĂ, 23 SEPTEMBRIE 2010 

de MIHAELA NAFTANAILA 

Pentru ca o femeie seropozitivă să poată naşte la Spitalul Cantacuzino din Bucureşti, medicii 
ginecologi s-au dus să ceară câmpuri sterile dintr-o clinică privată  

 Şeful secţiei de ginecologie de la Spitalul Cantacuzino din Bucureşti, Decebal Hudiţă, i-a interzis 
unei paciente cu HIV să nască în spital, pe motiv că în unitatea sanitară respectivă „nu există 
condiţii speciale". La intervenţia ONG-urilor care se ocupă de protecţia persoanelor cu HIV, 
tânăra a adus pe lume un copil chiar în spitalul respectiv. „Nu aveam câmpuri de unică 
folosinţă, nu aveam o sală specială şi nici circuite bine puse la punct. Până la urmă s-au făcut 
improvizaţii şi au fost aduse câmpuri sterile de la o unitate medicală privată", a mărturisit un 
medic din spital. 

 

„Nu aveau curajul să îi facă cezariană" 

Primele probleme au intervenit în momentul în care medicii au cerut acordul şefului de secţie. 
„Iniţial tânăra primise sprijinul unui medic din spital, dr. Dobriţoiu, care şi-a asumat 
răspunderea profesională", spune Iulian Petre, director executiv UNOPA. Timp de o săptămână, 
tânăra a fost chemată la spital pentru ecografii, până când, în „ultimul ceas", i s-a spus că nu 
poate naşte în spital. „Şeful de secţie a recunoscut în cele din urmă că nu are curajul să 
primească pacienta în spital şi ne-a cerut să obligăm alţi ginecologi din spitale să îi facă 
cezariană", a mai spus Iulian Petre.  

Sarcina femeii a fost monitorizată la Spitalul Giuleşti din Capitală, singura unitate din Capitală în 
care femeile seropozitive sunt primite să nască. Din cauza închiderii acesteia, mamele 
seropozitive sunt acum în situaţia de a nu avea unde să nască. „În cazul lor se impune cezariana, 
altfel vor naşte pe cale naturală cu moaşa, cum am avut un caz la Buzău şi vor aduce pe lume 
copii care poartă virusul", a avertizat Iulian Petre. 
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Cazul medicului Hudiţă va fi analizat de specialişti de la Ministerul Sănătăţii şi de către 
Consiliului Naţional de Combatere a Discriminării, fiind prevăzute sancţiuni. 

http://www.romanialibera.ro/stil-de-viata/sanatate/gravida-cu-hiv-discriminata-la-spitalul-cantacuzino-
200469.html 

http://www.romanialibera.ro/stil-de-viata/sanatate/gravida-cu-hiv-discriminata-la-spitalul-cantacuzino-200469.html
http://www.romanialibera.ro/stil-de-viata/sanatate/gravida-cu-hiv-discriminata-la-spitalul-cantacuzino-200469.html
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O ROMÂNCĂ A PRIMIT DESPĂGUBIRI DE 6.000 DE EURO ÎN IRLANDA PENTRU 
DISCRIMINARE PRIVIND ÎNĂLŢIMEA  

MEDIAFAX, 22 SEPTEMBRIE 2010 

O româncă respinsă la un interviu pentru un post de şofer de autobuz în Dublin, din cauza 
faptului că era prea scundă, a primit despăgubiri de 6.000 de euro după de a dat regia de 
transport în judecată, informează Irish Times. 

 Isabella Lazăr trecuse proba teoretică şi cea practică, după care a fost chemată la interviu 
pentru postul de şofer de autobuz la regia locală de transport Dublin Bus. 

După interviu, ea a fost trimisă la o evaluare medicală, unde i s-a spus că nu este suficient de 
înaltă pentru a obţine slujba. 

Lazăr a susţinut, în faţa instanţei, că o restricţie privind înălţimea afectează mai mult femeile 
decât bărbaţii şi că Dublin Bus a angajat oameni care aveau aceeaşi înălţime ca şi ea, dar erau 
bărbaţi. 

Totodată, deşi femeii i s-a spus că nu îndeplineşte criteriile de înălţime, ei nu i s-a spus care sunt 
acestea. 

Drept răspuns, Dublin Bus a comunicat că înălţimea minimă acceptată pentru un şofer de 
profesie este 1,65 metri şi că Lazăr, la 1,57 metri, nu poate fi angajată. Totuşi, reprezentanţii 
regiei au mărturisit instanţei că "ar putea fi" bărbaţi angajaţi care au o înălţime sub 1,65 metri. 

Chemat în faţa instanţei, un specialist în sănătatea la locul de muncă a spus că, în opinia sa, 
înălţimea medie a unei femei din Irlanda este de 1,62 metri. Astfel, Dublin Bus ar avea pretenţia 
ca femeile angajate de ei să aibă mai mult decât înălţimea medie. 

Instanţa a decis că, în absenţa unor criterii de înălţime clare şi a unor proceduri asociate, o 
măsură aparent arbitrară nu poate constitui un fundament la angajare. 

Isabella Lazăr a primit despăgubiri de 6.000 de euro, pentru discriminarea sa pe bază de 
înălţime. 

http://www.mediafax.ro/externe/o-romanca-a-primit-despagubiri-de-6-000-de-euro-in-irlanda-pentru-
discriminare-privind-inaltimea-7367674  

http://www.mediafax.ro/externe/o-romanca-a-primit-despagubiri-de-6-000-de-euro-in-irlanda-pentru-discriminare-privind-inaltimea-7367674
http://www.mediafax.ro/externe/o-romanca-a-primit-despagubiri-de-6-000-de-euro-in-irlanda-pentru-discriminare-privind-inaltimea-7367674
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DEBLOCAŢI POSTURILE DIN GRĂDINIŢE! 

ADEVĂRUL, 20 SEPTEMBRIE 2010 

Carmen Constantin,Denisa Soare,Vasilica Costîn 

În multe grădiniţe, o îngrijitoare se ocupă de o sută de copii Multe instituţii au rămas fără 
bucătărese ori fără îngrijitoare; în unele cazuri o singură femeie se ocupă de 175 de copii, 
cărora trebuie să le pună şi să le strângă masa. Posturile erau libere din vară, dar sunt blocate 
prin Ordonanţa care permite angajarea unui singur bugetar pentru şapte plecaţi din sistem. 

Copiii înscrişi la unele grădiniţe din Bucureşti riscă să mănânce mai puţin în următoarea 
perioadă. Nu pentru că hrana ar fi insuficientă, ci pentru că personalul care se ocupă de 
pregătirea mesei şi de servirea copiilor e din ce în ce mai puţin numeros.  

Multe bucătărese şi îngrijitoare au renunţat la posturi după tăierile de leafă de 25% din vară, iar 
posturile au rămas între timp neocupate din cauza Ordonanţei guvernamentale care blochează 
angajările de personal bugetar. 

Printre instituţiile care nu au destul personal, chiar dacă anul şcolar a început, se numără 
Grădiniţele nr. 24, 154 şi 232 din sectorul 3 al Capitalei, 138, din cartierul Ştefan cel Mare şi 40, 
218 şi 246 din vestul oraşului. 

Elena Poamă, directoarea Grădiniţei 24 din sectorul 3, explică situaţia instituţiei pe care o 
conduce: „această grădiniţă are opt grupe cu program prelungit. Ceea ce înseamnă că primim 
copii de la 6 dimineaţa şi ultimii pleacă după 6 seara. Copiii nu au doar activităţi educative aici. 
Dacă petrec atâtea ore, înseamnă că ei trebuie să mănânce: de dimineaţă, gustare, prânz, 
suplimentul de după-amiază şi masa de seară. Tot aici dorm la prânz. Iar la 237 de copii 
organizaţi în opt grupe, eu am doar două îngrijitoare, faţă de şase, câte am prevăzute în schema 
de personal ". 

Personalul nedidactic câştigă, dacă are experienţă, 450 de lei pe lună, iar programul celor două 
femei care au rămas să se ocupe de copii, la Grădiniţa 24, este unul infernal. 

„O îngrijitoare vine, de obicei, la ora 7 dimineaţa. Face curăţenie, stă cu copiii până când ajunge 
educatoarea, serveşte masa, strânge. În primul rând, ea ajută la grupa mică, unde sunt cele mai 
multe probleme, dar merge apoi la grupele mai mari. Educatoarele au trecut şi ele la servit 
masa copiilor, ajut şi eu pe unde pot. Educatoarea nu o poate ajuta însă mereu pe îngrijitoare, 
pentru că ar ajunge să nu-şi mai facă meseria", spune directoarea Poamă. 
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Angajaţi lipsă din schemă 

Potrivit organigramei aprobate de Inspectoratul Şcolar al Municipiului Bucureşti, în această 
grădiniţă ar fi trebuit să lucreze 11 cadre nedidactice: îngrijitoare, spălătoreasă, bucătăreasă, 
ajutor de bucătar şi mecanic de întreţinere. Două posturi de îngrijitoare erau deja neocupate; 
altele două şi spălătoreasa şi-au dat demisia, din cauza salariilor tăiate, iar potrivit Ordonanţei 
de Urgenţă 34/2009, posturile părăsite prin demisie ori prin pensionare rămân blocate.  

Directoarea Grădiniţei nr. 40 din Bucureşti, Viorica Oneţ, se confruntă, de asemenea, cu lipsa de 
personal. „O bucătăreasă s-a pensionat, alte două voiau să plece, dar le-am convins să rămână. 
Noi avem deja 30 de copii la grupă şi funcţionăm cu peste 300 de micuţi, când ar trebui să avem 
doar 180. Şi imaginaţi-vă că avem doar două îngrijitoare pe tură, câte una la cinci grupe. Am 
renunţat şi la paznici, încă de anul trecut." 

 Şi directoarea grădiniţei nr. 218 din Bucureşti, Denisa Varga, a fost nevoită să renunţe la doi 
portari şi două îngrijitoare. „Nu ştim ce se va întâmpla în continuare, dacă posturile se vor 
desfiinţa", spune şi directoarea Grădiniţei nr. 246, Daniela Nicula. Ea consideră că autorităţile ar 
trebui să regândească aceste măsuri, în condiţiile în care sectorul 6 este extrem de aglomerat ca 
populaţie preşcolară, iar grădiniţele din această zonă sunt deja suprapopulate. 

 

Părinţii sunt îngrijoraţi de riscurile situaţiei 

Cum fiecare grupă numără peste 30 de copii, există întotdeauna riscul ca vreunul dintre ei să 
scape de ochiul vigilent al educatoarei. Cu atât mai mult cu cât, în lipsa îngrijitoarelor, copiii 
merg singuri la toaletă, ori circulă de la un etaj la altul, alergând uneori pe trepte.  

Valentina Lazăr (38 de ani), mama unui băieţel de 3 ani, ştie prin ce trec cadrele didactice. „Am 
lucrat ca educatoare şi ştiu că doi oameni nu pot face faţă la opt grupe. Vor ajunge la un volum 
de muncă inacceptabil. În plus, se poate ajunge şi în situaţia ca cei mici să nu mai mănânce la 
timp, sau să nu mănânce destul. Iată de ce nu sunt de acord cu reducerea personalului din 
învăţământ sau cu tăierile de 25%", spune femeia.  

Alţi părinţi spun că, indiferent ce probleme ar apărea, nu au o altă soluţie pentru copiii lor. „Ce 
să fac, să-mi retrag copilul? Nu am cu cine să-l las acasă. Eu îmi dau seama că un singur om nu 
poate avea grijă nici de 10 copii, darămite de 100! Îmi fac griji că s-ar putea întâmpla ceva!", 
spune Mioara Apostolache, mama unei fetiţe de 4 ani. 
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ISMB caută soluţii 

Directorii grădiniţelor cu probleme de personal au făcut deja nenumărate solicitări - de la 
inspectorul de specialitate până la Ministerul Educaţiei şi parlamentarii aleşi în aceste colegii.  

„Facem haz de necaz, eu îmi spun că sunt o «îngrijitoare de lux», dar e recomandat ca situaţia 
să se remedieze cât mai repede, pentru că s-ar putea să creăm neplăceri în rândul părinţilor. Le 
voi prezenta situaţia peste o săptămână, la şedinţă, dar nu ştiu ce decizii vor lua. În plus, 
oamenii s-ar putea să cedeze psihic. Două îngrijitoare muncesc pentru şase, şi pe ce bani... Dacă 
şi ele pleacă, pentru că muncesc prea mult pentru o sumă infimă, nu ştiu ce aş mai putea să fac. 
Mi-a fost frică să nu se ajungă în această situaţie", precizează Elena Poamă.  

La rândul său, inspectorul Marian Banu spune că instituţia pe care o reprezintă a făcut 
demersurile necesare şi speră ca măcar unele posturi să fie deblocate până la 1 octombrie. 
Până atunci, copiii vor mânca pe rând, şi nu atunci când le e foame.  

 

Mai puţine grupe  

În acest an şcolar au fost înscrişi, la nivel naţional, în cele 9.500 de grădiniţe de stat, aproape 
620.000 de copii, în aproape 29.000 de grupe. Cifrele sunt în uşoară scădere faţă de anul 
anterior, când grădiniţele au primit aproximativ 660.000 de copii, în peste 30.000 de grupe. 

 

Copii îndesaţi în grupe, la Iaşi 

Peste 40 de copii, în grupele grădiniţelor ieșene 

Disponibilizările şi micşorările salariale din ultima perioadă i-au forţat pe mulţi părinţi să reducă 
drastic din cheltuieli şi să-şi înscrie copiii la grădiniţele de stat cu program normal unde nu 
achită niciun leu, sau la cele cu program prelungit unde achită doar masa copilului, în valoare de 
10 lei pe zi.  

La Grădiniţa cu Program Prelungit Numărul 24 „Mircea cel Bătrân", din Iaşi, a „plouat" cu cereri 
de înscriere, mai ales pentru grupa mică. La una dintre grupele bobocilor învaţă 42 de copii, iar 
la o alta 45. Copiii, greu de stăpânit la această vârstă (3 ani), sunt înghesuiţi printre jucării, 
paturi, scaune şi mese în cei 70 de metri pătraţi cât are sala unei grupe.  
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Educatoarele spun că abia reuşesc să facă faţă cerinţelor din programă şi că spaţiul este mult 
prea mic pentru jocuri. „Este foarte greu. Spaţiul este insuficient, dar încercăm să ne adaptăm 
situaţiei", spune Adelina Ursache, educatoarea grupei cu 45 de copii.  

 

Doi copii pe fiecare loc 

Conducerea grădiniţei susţine că nu s-a mai confruntat cu un număr atât de mare de cereri de 
peste 25 de ani, dinainte de căderea comunismului.  

„Niciodată nu am avut mai mult de 40 de copii la grupă. Anul trecut am avut 30. Doar înainte de 
anii '90 mai eram atât de aglomeraţi. Au fost ani în care aveam şi câte 80 de copii la grupă, dar 
credeam că epoca respectivă este de mult apusă. Anul acesta am afişat 50 de locuri disponibile 
la grupa mică, dar am avut 150 de cereri. Am stabilit criterii de selecţie: cei mici să aibă măcar 3 
ani şi să locuiască în cartier", spune Gheorghina Slătinaru, directoarea Grădiniţei nr. 24.  

La fel ca în toate celelalte mari oraşe ale României, grădiniţele de stat din cartierele de locuinţe 
ale Iaşiului nu mai pot respecta legea care prevede ca numărul copiilor la o grupă să nu fie mai 
mic de 10, ori mai mare de 20. „Sala este făcută pentru cel mult 20 de copii, aşa cum spune 
legea, dar noi avem peste 40, mai mult decât dublu. Nu puteam refuza cererile de înscriere 
pentru că era vorba de copiii din cartier", explică directoarea Slătinaru.  

Conducerea unităţii de învăţământ îşi explică aglomeraţia prin creşterea numărului de părinţi 
care şi-au mutat copiii de la grădiniţele particulare la cele de stat. „Au venit mulţi părinţi 
dinspre grădiniţele private. Noile vremuri nu le-au mai permis să achite taxele, fie şi modeste, şi 
i-au adus la noi - unde plătesc doar masa copilului", mai spune directoarea Slătinaru. 

http://www.adevarul.ro/scoala_si_educatie/clasele_primare/Deblocati_posturile_din_gradinite_0_338966565.ht
ml  

 

http://www.adevarul.ro/scoala_si_educatie/clasele_primare/Deblocati_posturile_din_gradinite_0_338966565.html
http://www.adevarul.ro/scoala_si_educatie/clasele_primare/Deblocati_posturile_din_gradinite_0_338966565.html
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ANALIZE 

CUM SE REINVENTEAZĂ BĂRBAŢII 

ROMÂNIA LIBERĂ, 23 SEPTEMBRIE 2010 

de FLAVIA DRAGAN 

"Războiul bărbaţilor a început. Sfârşitul bărbaţilor este aproape." În ultima vreme, se 
vehiculează tot felul de astfel de replici. Bărbaţii nu trebuie să renunţe la calitatea lor de 
bărbaţi, dar trebuie să se adapteze vremurilor şi să înveţe să îşi ia în serios rolul de taţi, aşa cum 
şi-l iau pe cel de angajat. 

Macho-ul Malboro, perimat. Retrosexualul se profilează la orizont 

Numărul femeilor care muncesc a crescut considerabil. Forţa de muncă a bărbaţilor a scăzut 
treptat, de la 70% în 1945, la mai puţin de 50% astăzi. În oraşele mari, femeile singure, tinere şi 
fără copii câştigă cu 8% mai mult decât bărbaţii de aceeaşi vârstă, scrie Newsweek.com. 
Femeile i-au egalat sau chiar i-au depăşit pe bărbaţi ca studente şi absolvente, în timp ce 
bărbaţii au devenit cei dintâi în alcoolism, sinucideri, vagabondaj, violenţă şi infracţiuni. Foarte 
mulţi antropologi observă că industriile grele, cum sunt construcţiile şi muncile manuale în care 
sunt angajaţi preponderent bărbaţi, au fost grav afectate de recesiune. 

Unii bărbaţi au adoptat vechile modele şi obiceiuri bărbăteşti, ca să se salveze. Antropologul 
Lionel Tiger de la Universitatea Rutgers vrea să reînvie "masculinitatea ca forţă, ca fenomen". 
Profesorul Harvey Mansfield, de la Harvard, pledează pentru acţiune şi agresivitate. 
Retrosexualul l-a înlocuit pe metrosexual: bărbaţi care poartă haine de vânătoare, cumpără 
topoare şi scriu despre arta masculinităţii pe bloguri. 

Însuşi faptul că bărbaţii ar trebui să se încadreze în nişte prototipuri este ceva greşit. Îi 
încurajează să se confrunte cu noile provocări în acelaşi fel în care au făcut în trecut: dau vina 
pe femei, se retrag în păduri sau devin macho, ca să îşi mascheze temerile. Şi asta nu le serveşte 
nici să înveţe mai bine, nici să-şi asigure slujbe bine plătite şi nici să fie taţi mai buni, într-o 
economie care îl uită, treptat, pe macho-ul de la Malboro. 

 

Bărbaţi= taţi?  



24 

 

Încă din 1950, imaginea femeii americane a suferit numeroase schimbări. Dar aşteptările de la 
bărbaţi au rămas aceleaşi, chiar dacă acum sunt din ce în ce mai puţine posibilităţi să le 
îndeplinească. Prin urmare, "bărbaţii au două opţiuni: fie se simt inadaptaţi, fie devin mult mai 
creativi," spune Joan C. Williams, autoarea "Reshaping the Work-Family Debate: Why Men and 
Women Class Matter" (Remodelarea dezbaterii muncă-familie: de ce clasa femeilor şi bărbaţilor 
contează). Nu este nici sfârşitul bărbaţilor, nici moartea macho-ului. Dar definiţia ar trebui să fie 
mai largă. Este timpul pentru un nou macho, o reinventare a rolurilor sale în cele două mari 
categorii- slujba şi familia. 

Războiul dintre sexe nu are întotdeauna câştigători: când pierd bărbaţii, şi femeile pierd, şi 
copiii pierd. Pe măsură ce femeile ocupă poziţii rezervate cândva doar bărbaţilor, sectoarele 
masculinizate tind să se micşoreze, astfel încât elaborarea unor politici noi şi adoptarea unor 
noi atitudini nu mai este un lux. 

Primul loc pentru schimbare este spaţiul domestic. Scriitorul Michael Chabon povesteşte că, 
într-o zi, era la alimentară cu fiul lui. O femeie s-a întors şi i-a spus pe un ton admirativ: "Eşti un 
tată bun." Mai târziu, conchide în cartea sa, "Manhood for Amateurs": "E uşor să fii tată, pentru 
că standardele istorice sunt foarte scăzute." 

Standardele moderne nu s-au schimbat cu mult. În ciuda progresului aparent- cupluri tinere 
care cred în împărţirea sarcinilor şi responsabilităţilor ca părinţi- foarte puţine lucruri sunt altfel 
decât . Soţia obişnuită încă munceşte de două ori mai mult decât soţul: echivalentul a două zile 
de muncă adăugate la o săptămână lucrătoare. Chiar şi când bărbatul nu are de lucru, femeia 
face majoritatea muncilor casnice şi se întâmplă la fel în cazul creşterii copiilor. Dacă ambii 
părinţi lucrează, femeile petrec cu 400% mai mult timp cu copiii decât bărbaţii. În acelaşi timp, 
numărul copiilor fără tată s-a triplat în Statele Unite, din 1960 încoace, iar procentul taţilor care 
stau acasă ca să-şi îngrijească urmaşii a stagnat la sub 3%. 

 

Politici publice inteligente: concediul de paternitate 

În Suedia, tăticii proaspeţi nu sunt atât de dornici să se întoarcă la muncă. De ce se întâmplă 
asta? Politici publice inteligente. 

În 1995, Suedia a adoptat o lege simplă: cuplurile pierdeau o lună din concediul plătit oferit de 
stat (390 de zile în total), dacă nu era tatăl cel care o accesa. Încă o lună a fost adăugată în 2002 
şi acum mai mult de 80% din taţii suedezi îşi iau 4 luni de concediu pentru creşterea copilului, 
faţă de 4%, în urmă cu zece ani. 41% din companii îi încurajează pe bărbaţi, cel puţin la nivel 
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formal, să acceseze aceste concedii, de la numai 2% din companii în 1993. Ca s-o spunem 
simplu, bărbaţii sunt încurajaţi să muncească mai puţin şi să fie taţi mai mult. 

"Taţii suedezi au fost educaţi să se simtă competenţi în creşterea copiilor", spune un american 
care a experimentat acest sistem. "Ei se aşteaptă să o facă, aşa cum soţiile lor se aşteaptă s-o 
facă. Dacă un bărbat refuză să stea acasă cu copilul lui, trebuie să-şi înfrunte familia, prietenii şi 
pe ceilalţi bărbaţi. Schimbarea politicilor a dus la schimbări pe plan personal - şi, apoi, la 
transformarea întregii societăţi." 

În jurul lumii se produc schimbări similare. În Germania, procentul de tătici care care îşi iau 
concediu a crescut de şapte ori de când ţara a adoptat sistemul suedez în 2007. În Japonia, care 
recent a început să le ofere taţilor mai mult timp liber plătit ca să stea cu copiii lor, guvernul îi 
celebrează pe taţii devotaţi, aducându-i în atenţia publică, prin formula "stars of ikumen" sau 
creşterea copiilor de bărbaţi. Cu Anglia (unde prim-ministrul David Cameron şi-a luat liber mai 
multe săptămâni ca să stea cu fetiţa lui) şi Australia care au adoptat legi pentru concediul 
parental plătit, America rămâne singura ţară bogată care nu oferă fonduri pentru un concediu 
pentru părinţi, observă Newsweek.com. 

Însă chiar şi în Statele Unite, lucrurile par se se schimbe: majoritatea republicanilor (62%), 
democraţilor (92%) şi independenţilor (71%) sprijină ideea concediului de paternitate plătit. 
Bugetul pentru 2011 alocă 10 milioane de dolari ca să ajute statele să-şi lanseze programele. 

Desigur, nu doar politicile publice trebuie să se schimbe, dacă mentalităţile nu se schimbă. În 
California, primul stat din SUA care a acordat fonduri concedii pentru ambii părinţi - 6 
săptămâni din el, numai 26% dintre bărbaţi au accesat oferta, spre deosebire de femei, care au 
fost interesate în proporţie de 73%. Cei mai mulţi tătici proaspeţi îşi iau cel mult două 
săptămâni pentru un nou copil. Să ai grijă de ei nu e perceput ca o activitate masculină. 

 

România: taţi la "fără frecvenţă" 

La noi în ţară, aproximativ 32.000 de taţi accesează concediul de doi ani pentru creşterea şi 
îngrijirea copilului, potrivit preşedintelui asociaţiei TATA, Bogdan Drăghici. Tinerii tătici găsesc 
informaţii pe site-ul devintatic.ro, unde pot consulta ghidul DAD, care le oferă informaţii despre 
cum să fie buni părinţi. 

Bărbaţii îşi iau aceste concedii în situaţiile în care nu au locuri de muncă, spune sociologul 
Mircea Kivu. Preşedinta Centrului de Dezvoltare Curriculara si Studii de Gen-FILIA, Oana Băluţă, 
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este de altă părere: "De obicei, accesează concediul doar dacă ei sunt cei care au avut carte de 
muncă şi, apoi, în cei doi ani, lucrează la negru". 

 

În 2005, 92,2% din persoanele care îşi luau concediul pentru creşterea şi îngrijirea copiilor erau 
femeile, arată lucrarea "Parteneri egali, competitori egali", coordonată de Oana Băluţă. Nu 
există date oficiale mai recente care să arate dacă situaţia s-a schimbat în ultimii ani. 

Din toate ţările Uniunii Europene, în România, femeile alocă cel mai mult timp treburilor 
gospodăreşti. Statul român nu elaborează politici publice care să încurajeze parteneriatul dintre 
bărbaţi şi femei, afirmă Oana Băluţă. 

"Oamenii consideră că un bărbat nu are atâtea obligaţii familiale în raport cu o femeie şi poate 
să muncească suplimentar sau poate să răspundă la orice chemare în afara programului. Pe 
când ea trebuie să vină acasă", arată cercetarea "Femei şi bărbaţi în organizaţii", efectuată în 
2006. 

 

Slujbele masculinizate, pe cale de dispariţie 

În Statele Unite, din cele 15,3 milioane de slujbe noi proiectate să se ocupe în această perioadă, 
cele mai multe sunt în domenii care sunt considerate interesante de femei şi nu de bărbaţi. De 
fapt, bărbaţii domină doar 2 din cele 12 joburi care se aşteaptă să se dezvolte cel mai mult între 
2008 şi 2018: lucrătorul în construcţii şi contabilul. Celelalte, printre care se numără profesorii, 
asistentele, asistente sociale şi servicii, rămân predominant feminine. 

Dar dacă ideea sexului forţei de muncă nu se schimbă, aproximativ 2 milioane şi jumătate de 
slujbe vor rămâne neocupate, potrivit unui studiu efectuat recent de Universitatea 
Northeastern. 

Problema este că bărbaţii, spre deosebire de majoritatea femeilor, se simt limitaţi să aleagă 
slujbele potrivit anumitor roluri- care nu mai sunt în concordanţă cu schimbările din peisajul de 
pe piaţa muncii. 

Recesiunea a agravat situaţia. Din punct de vedere istoric, femeile sunt cele care au fost scoase 
de pe piaţă. Acum şi bărbaţii se confruntă cu aceeaşi situaţie: în Statele Unite, 1.4 milioane de 
bărbaţi au trecut de la "în căutarea unui loc de muncă" la "nu mai caut", doar în ultima lună. 
Descurajaţi de moartea meseriilor masculine, au renunţat. Printre absolvenţii de licee şi 



27 

 

facultăţi, situaţia este şi mai îngrijorătoare: rata şomerilor tineri este de 20,5%, cu 3 procente 
mai mult decât în rândul femeilor tinere. 

 

Statele Unite nu se pot opune globalizării. Dacă mentalitatea bărbaţilor şi economia americană 
îşi vor reveni vreodată, adevărul este că urmaşii lui Homer Simpson trebuie să nu mai caute 
slujbe bărbăteşti şi să lucreze ca profesori, asistenţi medicali sau în sistemul serviciilor sociale. 

În timp ce femeile în poziţii masculine au fost mereu discriminate, bărbaţii care lucrează în 
domenii dominate de femei reuşesc să aducă un plus de masculinitate. De exemplu, lucrează în 
învăţământ, dar nu ca profesori de engleză, ci de sport, sunt asistenţi medicali, dar lucrează la 
urgenţe. 

Scepticii vor spune că bărbaţii sunt proiectaţi pentru anumite munci. Dar, în timp ce toţi au 
pretins că femeile şi bărbaţii sunt diferiţi, femeile au reuşit să demonstreze că genul nu este 
esenţial ca să lucrezi într-un domeniu. Femeile încă sunt profesoare, asistente şi lucrează în 
sistemul serviciilor sociale. Dar sunt, de asemenea, directori, soldaţi şi secretari de stat. A venit 
vremea ca şi bărbaţii să facă acelaşi lucru. În ultimii 25 de ani, numărul bărbaţilor care lucrează 
ca asistenţi s-a dublat (la 6%) în Statele Unite. 

Până nu demult, conceptul de masculinitate se modifica în funcţie de realitatea politico-socială. 
Până la 1776, bărbatul perfect era stâlpul familiei, grijuliu, un moşier aranjat, prins în regulile 
Vechii Lumi, potrivit sociologului în istorie Michael Kimmel. La începutul secolului XIX, idealul a 
devenit eroul individualist, care putea să mâne caravanele în vest. Acum, masculinitatea unui 
bărbat depinde de succesul lui într-o societate industrializată şi materialistă. 

 

Salarii egale pentru femei şi bărbaţi: produsul intern brut creşte cu 9% 

Nimeni nu pledează pentru o societate fără sexe, o lume în care bărbaţii sunt identici cu 
femeile. Dacă ei îşi doresc să fie vânători, metrosexuali sau metrosexuali în haine de vânătoare, 
ar trebui să fie aşa, remarcă Newsweek.com. 

Dar au nevoie să fie mai mult de atât. La suprafaţă, noul macho este un paradox, o cale către 
masculinitate pavată cu scutece şi meserii feminine. Priviţi dincolo de acest tablou: dacă 
bărbaţii ar accesa concediile parentale, femeile nu ar mai trebui să renunţe la locurile de muncă 
şi ar avea salarii mai bune. Dacă bărbaţii ar fi taţi care se implică, mai mulţi copii ar fi în şcoli, nu 
ar mai comite infracţiuni şi nu ar mai fi săraci la maturitate. Iar dacă bărbaţii şi femeile ar ocupa 
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locuri de muncă egale, remunerate la fel, produsul intern brut al Stelor Unite ar creşte cu 9%, 
arată un studiu al Forumului Economic Mondial. 

 

În definitiv, într-o lume în schimbare, bărbaţii ar trebui să-şi asume jumătate din 
responsabilităţile de părinte şi pe cele de muncă. Până la urmă, care imagine reprezintă mai 
bine masculinitatea: un bărbat dur, tăcut, şomer şi absent ca tată sau unul care îşi îndeplineşte 
responsabilităţile ca tată şi ca angajat? 

http://www.romanialibera.ro/exclusiv-rl/dezbateri/cum-se-reinventeaza-barbatii-200411.html  

http://www.romanialibera.ro/exclusiv-rl/dezbateri/cum-se-reinventeaza-barbatii-200411.html
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NOUL TREND AL MIGRAŢIEI: PLEACĂ FEMEILE 

ROMÂNIA LIBERĂ, 26 SEPTEMBRIE 2010 

de ADRIAN SCHIOP 

În ultimii ani, migraţia spre Vest s-a feminizat; „supracalificarea" este o problemă pentru 
emigranţii din Italia; banii ONG-urilor franceze ajung în mâna romilor bogaţi din campuri. 
Acestea sunt doar câteva din temele discutate la o conferinţă care a adus la Bucureşti 
antropologi români şi străini. 

Împreună cu Polonia, România a furnizat, după căderea comunismului, cel mai mare număr de 
emigranţi Vestului Europei. Ioana Vlase, de la Universitatea Neuchatel (Elveţia) a luat în discuţie 
feminizarea migraţiei româneşti după 2002 - dacă, în deceniul nouă, cei care-şi încercau norocul 
afară erau preponderent bărbaţi, după 2002 şi deschiderea graniţelor, femeile devin mult mai 
vizibile, ocupând piaţa muncii domestice (menajere, îngrijitori de bătrâni sau de copii). Pe de 
altă parte, înainte de deschiderea graniţelor, se mobilizau în special capii familiei: riscurile şi 
dificultăţile fiind mai mari, ei dormeau luni sau ani „la părăseală", în case abandonate - 
cercetătoarea prezintă cazul unui grup de 8 români care au fost lăsaţi să doarmă într-un astfel 
de imobil, cu condiţia ca locatarii să aibă grijă de animalele pe care proprietarul le creştea în 
casă. Studiul se bazează pe interviuri făcute cu emigranţi dintr-un sat din Vrancea; la începutul 
său, migraţia internaţională păstrează obiceiul migraţiei comuniste sat oraş: dacă înainte cei de 
la sat trimiteau alimente generaţiilor mai tinere de la oraş, acum „neamurile" din România 
trimit italienilor alimente făcute în casă (cârnat, tobă, carne afumată etc.). 

Genul se află şi în centrul studiului lui Remus Anghel de la ISPN Cluj - însă mai interesante decât 
observaţiile de gen au fost cele referitoare la saşii din Timişoara stabiliţi în Nurnberg. După ce 
au ajuns în Germania, aceştia fie s-au simţit priviţi de sus, fie nu au reuşit să se adapteze, încât 
au început să-şi privească cu alţi ochi, mai toleranţi, „românitatea"; consecinţa e că au început 
să-şi caute soţii şi să se căsătorească cu româncele din oraşul de baştină, Timişoara. Monica 
Alexandru de la Universitatea Bucureşti discută despre o problemă cu care se confruntă cei mai 
mulţi români emigranţi - „inconsistenţa de status", joburile sub calificarea reală şi frustrările pe 
care le generează - astfel, o profesoară care lucrează ca menajeră în Italia şi-a găsit refugiul în 
înfinţarea unei asociaţii cu profil educaţional unde a început să predea ca voluntară pentru 
copiii celorlalţi emigranţi; „supracalificarea" este de multe ori o problemă în obţinerea unui job: 
ea nu e privită cu ochi buni de patroni şi creează dificultăţi suplimentare la muncă: un inginer 
din Târgu Jiu, sătul de ironiile tovarăşilor zidari („ce rahat de inginer eşti şi tu dacă nu poţi face 
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un zid ca lumea?") a început să le spună că are doar liceul, că în România trăiesc maimuţe şi că 
se mânâncă banane. 

 

Banii ONG-urilor franceze ajung la romii bogaţi 

Emigraţia romilor în Franţa s-a aflat în centrul lucrării lui Marion Lievre de la Universitatea 
Motpellier 3 care, în calitate de voluntar al unui ONG francez, a lucrat cu taberele rome 
aproape un an. Antropolaga arată cum intervenţiile sociale accentuează inegalităţile din 
campuri - banii şi ajutoarele sociale ajung la cei bogaţi, la şefii interlopi care controlează 
intrările din campuri. Aceştia sunt şi mediatori în relaţia cu autorităţile, fiind mai integraţi în 
societatea franceză (îşi trimit, de pildă, copiii la şcoală) - argumente suficiente pentru a le 
adresa politicile sociale. Cristina Boboc de la SNSPA a vorbit despre procesul invers, al italienilor 
care au migrat în ţara noastră. După valul patronilor care şi-au deschis afaceri şi mici 
intreprinderi , la începutul anilor 2000, a venit rândul unui alt val: burlaci între 25 şi 35 de ani, 
care, datorită mobilităţilor studenţeşti, s-au reîntors în România pentru a se angaja în 
multinaţionale. Profilul lor este mai degrabă de travelleri - din 28 de oameni luaţi în studiu, doar 
trei s-au implicat în relaţii stabile aici şi şi-au pus problema de a stabili definitiv în Bucureşti; au 
prieteni printre francezi şi polonezi şi nu sunt interesaţi de evenimentele comunitare de la 
Biserica italiană sau de la Institutul Cultural al ţării din Peninsulă. Motivul pentru care preferă 
ţara noastră e că viaţa e mai ieftină - pe de altă parte,câştigă cu peste 300 de euro mai mult 
decât colegii români angajaţi în joburi similare. 

 

Ţăranii din Apuseni, îmbogăţiţi din tăierea pădurilor 

Monica Vasile de la Max Planck Institute for Social Anthropology din Halle analizează „comerţul 
cu lemne, criza şi riscul", într-un sat din Munţii Apuseni care, după '89, a început să trăiască 
exclusiv din tăierea lemnului. Şi nu oricum, ci foarte bine - dacă, înainte de ‘89, oamenii abia îşi 
duceau zilele dintr-o agricultură sărăcăcioasă şi din comerţul semilegal cu lemnele din pădurile 
din jur, după Revoluţie, în plin haos legislativ şi corupţie, vânzarea de lemne s-a transformat 
într-o adevărată industrie, aducătoare de prosperitate. Satul s-a umplut de gatere; cel mai mare 
s-a dovedit şi cel mai profitabil, îmbogăţindu-l pe proprietar şi, în anii 2000, făcându-l deputat 
PDL. Deşi bărbatul e perceput acum ca un factor de protecţie la nivel înalt, oamenii locului 
încearcă să rezolve problemele pe plan local - „cu poliţistul, pădurarul etc". Deputatul şi 
„Studentul" sunt eroii comunei („au plecat din sat şi s-au realizat", spun mândri oamenii); 
„Studentul" locuieşte la Timişoara şi este dealerul principal pentru lemnul din zonă. Lemnul este 
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în continuare valuta forte pentru săteni, transformaţi, după 20 de ani de exploatare intensivă a 
pădurilor, în antreprenori obişnuiţi cu riscurile. Riscul le-a intrat în sânge - unul dintre ei, 
simţind boom-ul, nu a ezitat ca, în 2000, să-şi vândă casa; într-un an, şi-a scos de şase ori banii. 
Criza economică nu-i atinge, declară ţăranii, „ce au crescut sunt doar riscurile"; unul din cei 
intervievaţi spune că a făcut profit de 23.000 euro anul acesta - cu 17.000 euro şi-a luat maşină. 
„Pădurea şi muierile", se încurajează oamenii cu o zicală populară, „nu se termină niciodată". 

 

DEZBATERI 

De la urbanizare la ritualuri  

Conferinţa SACR, asociaţia care adună majoritatea antropologilor români, s-a desfăşurat în 
acest weekend la Casa Universitarilor din Bucureşti şi a avut mai multe secţiuni - „urbanizare", 
„migraţie", „etnicitate", „corp", „economie", „reprezentare", „ritualuri", „mass-media"; 
dezbaterile şi studiile despre emigraţie s-au dovedit cele mai interesante. 

Dacă, în deceniul nouă, cei care-şi încercau norocul afară erau preponderent bărbaţi, după 2002 
femeile devin mult mai vizibile, ocupând piaţa muncii domestice. 

http://www.romanialibera.ro/exclusiv-rl/dezbateri/noul-trend-al-migratiei-pleaca-femeile-200716.html 

http://www.romanialibera.ro/exclusiv-rl/dezbateri/noul-trend-al-migratiei-pleaca-femeile-200716.html
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MASS – MEDIA 

OLIVIA STEER ŞI „DOAMNE DE POVESTE“ 

ADEVĂRUL, 25 SEPTEMBRIE 2010 

Ruxandra Grecu 

Emisiunea „Doamne de poveste“, prezentată de Olivia Steer, debutează mâine, de la ora 17.30, 
la postul Acasă TV, şi va aduce în prim-plan personalităţi feminine marcante. Olivia Steer (34 de 
ani) se întoarce pe micul ecran cu o nouă producţie, în care vor fi prezentate, în cadrul unor 
reportaje, femei ce merită să fie cunoscute mai bine. 

În urmă cu câţiva ani, Olivia Steer făcea brusc saltul de la o etapă la alta: de la jurnalism la 
„jobul" de mamă a doi băieţi, David (4 ani) şi Luca (2 ani), iar perioada de pauză a descris-o ca 
fiind „cea mai frumoasă din viaţa ei".  

Acum, Olivia revine la televizor cu un proiect pe sufletul ei, „Doamne de poveste", o emisiune 
de reportaje, produsă de Ionela Bănărescu.  

„Le includem pe acele femei care se disting de marea masă a femeilor cu care suntem obişnuiţi, 
vrem să ne delimităm de femeile care sunt acum subiect de cancan", explică jurnalista.  Fiecare 
episod al emisiunii va spune povestea a două doamne merituoase, iar ediţia de debut le va avea 
ca protagoniste pe Regina Maria şi pe Nadia Comăneci. „Regina Maria defineşte cel mai bine 
conceptul emisiunii, răspunde la toate atributele doamnei de poveste. Subiectul este unul 
amplu, foarte greu de cuprins şi am decis că se va lungi pe mai multe episoade".  

 

Interpreta Reginei Maria, aleasă prin casting 

Pentru Olivia Steer, cea mai grea misiune este selecţia faptelor incluse în reportaj. „Practic, înoţi 
într-un ocean de informaţie. Când lucrezi mult la un subiect, te ataşezi de el. Iar la selecţie te 
simţi ca şi cum ai renunţa la o mână şi un picior. E o durere viscerală", explică prezentatoarea 
TV.  

Publicul-ţintă al emisiunii „Doamne de poveste" este practic cel al postului Acasă TV: femei cu 
vârste cuprinse între 18 şi 49 de ani, de nivel mediu şi peste mediu.  
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„Ele sunt femei interesate de valori adevărate, de repere morale şi s-au săturat de aceleaşi 
figuri care apar peste tot, la TV şi în presa scrisă", spune jurnalista, care recunoaşte că-şi 
doreşte ca poveştile prezentate să inspire alte femei. „Cred că fiecare va găsi în emisiune un 
exemplu demn de urmat şi se va identifica inevitabil cu personajele", mai spune ea. 

Pentru „saga" Regina Maria, cum o numeşte Olivia, echipa a inclus în reportaje reconstituiri cu 
actori, specifice documentarelor, iar interpreta Reginei a fost aleasă în urma unui casting. 
Filmările au avut loc la Balcic, la Bran, la Peleş şi pe o fregată de pe Marea Neagră.  

Restul articolului: 

http://www.adevarul.ro/societate/vedete/Vrem_sa_redefinim_conceptul_de_doamna_0_341366416.html  

http://www.adevarul.ro/societate/vedete/Vrem_sa_redefinim_conceptul_de_doamna_0_341366416.html
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CULTURĂ 

HERTA MÜLLER LA BUCUREŞTI 

ROMÂNIA LIBERĂ, 23 SEPTEMBRIE 2010 

de ROBERT BALAN 

La aproape un an după ce a fost desemnată câştigătoare a Premiului Nobel pentru Literatură, 
Herta Müller revine în România. 

Născută în satul Niţchidorf de lângă Timişoara, Mül-ler a debutat ca scriitor în 1982 cu 
„Niederungen/Ţinuturile joase", un volum cenzurat masiv în România, dar care avea să fie 
publicat în versiune originală în RFG, în 1984. Publicarea acestui volum, precum şi apartenenţa 
sa la Gru-pul de Acţiune Banat, format din studenţi şi scriitori care aveau o atitudine critică faţă 
de regimul comunist, au adus-o în atenţia Securităţii. În ur-ma interdicţiei de a pu-blica în 
România şi în urma persecuţiilor la care a fost supusă, scriitoarea germană de origine română a 
emigrat în 1987 în RFG. Membră a Academiei Germane pentru Limbă şi Poezie, Herta Müller 
este autoarea mai multor romane („Încă de pe atunci vulpea era vânăto-rul", „Animalul inimii", 
„Re-gele se înclină şi ucide" etc.) şi a două volume de poeme („În coc locuieşte o damă", „Este 
sau nu este Ion"). Laureată a numeroase premii importa-nte, Herta Müller a devenit, în 2009, a 
douăsprezecea femeie care primeşte Premiul Nobel pentru Literatură. 

Pe 27 şi 28 septembrie, scriitoarea va fi prezentă la Bucureşti la două întâlniri cu publicul. 
Primul eveniment, care are loc luni 27 septembrie, ora 18.30, la Ateneul Român, va consta într-
o lectură publică şi o discuţie cu Gabriel Liiceanu. Marţi, începând cu ora 17.00 scriitoarea va da 
autografe la Librăria Humanitas Kreţu-lescu, unde îşi va lansa cele mai recente romane 
pu-blicate în limba română: „Ani-malul inimii" - o carte scrisă după lungi discuţii cu poetul Oskar 
Pastior şi cu alţi supravieţuitori ai lagărelor sovietice - şi „Călătorie într-un picior" - primul 
roman scris de Müller după ce a părăsit România. 

http://www.romanialibera.ro/arte/carte/herta-muller-la-bucuresti-200331.html  

http://www.romanialibera.ro/arte/carte/herta-muller-la-bucuresti-200331.html
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SĂNĂTATE 

MANIA DIETELOR, O „BOALĂ“ MODERNĂ? 

ADEVĂRUL, 23 SEPTEMBRIE 2010 

Susie Orbach, psihanalist specializat în tulburări produse de modul de alimentare, s-a declarat 
împotriva normelor impuse de standardele de frumuseţe ale societăţii moderne. 

Celebră pentru tratamentul contra bulimiei, cu care a vindecat-o pe regretata prinţesă Diana, 
Susie Orbach a afirmat recent, la Congresul de Psihanaliză de la Sao Paolo, că dietele alimentare 
nu ajută în ameliorarea sau vindecarea problemelor psihologice. Mai mult, psihanalistul britanic 
se întreabă retoric dacă nu cumva autoimpunerea unui regim alimentar strict, menit să le aducă 
pe femei în preajma idealului sugerat de siluetele celebrităţilor din lumea showbiz-ului, nu este 
în sine o formă de boală, „inventată" de modernitate.  

Psihanalistul este de părere că aşa-zisele norme de frumuseţe, impuse lumii întregi de anumite 
tipare consacrate în cursul ultimului secol, le fac nefericite pe majoritatea femeilor. „Avem de-a 
face cu o problemă culturală corelată cu o presiune comercială constantă, care le determină pe 
femei să se simtă nefericite în corpul lor", spune Susie Orbach. Ea s-a declarat şocată de 
răspunsurile primite de la mai multe dintre pacientele sale la întrebarea „Cum v-aţi simţi dacă 
aţi fi mai suple?".  

Afirmaţii de genul „Nu aş mai fi nefericită", „Problemele s-ar rezolva mai uşor" sau „Toată 
lumea m-ar plăcea" au determinat-o pe specialista britanică să considere că regimurile 
alimentare „care garantează atingerea standardelor frumuseţii feminine" generează stări de 
frustrare profundă. „Potrivit statisticilor, circa 96% dintre femei urmează un regim. Eu cred că 
este vorba de o problemă de sănătate: în aceste cazuri, actul alimentaţiei în sine generează 
anxietate sau euforie, ceea ce arată în mod cert că este vorba de o boală", a declarat Orbach, în 
cursul unui interviu.  

În opinia psihanalistului, nu este bine să urmezi permanent o dietă, iar singurele care au de 
câştigat de pe urma acestei tendinţe sunt companiile comerciale. Fabricanţii de produse 
alimentare dietetice îşi bombardează publicul-ţintă cu oferte „miraculoase", explică Orbach, dar 
marea majoritatea a acestora nu au niciun efect, altfel, fabricanţii nu ar obţine profituri. 
Pericolul apare atunci când persoana care urmează un regim alimentar strict intră într-un ciclu 
repetitiv, în care nu mai simte gustul mâncării sau face excese culinare cu gândul că, a doua zi, 
va vomita totul şi va reveni la dieta impusă.  
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„Acestea sunt simptome clare de bulimie, dar lumea refuză să le recunoască", spune Susie 
Orbach, adăugând că „avem nevoie de o cultură care să recunoască toate mărimile - medie, 
mică sau mare - pentru că doar aşa ne vom putea simţi fericiţi în trupul nostru". 

http://www.adevarul.ro/ghid_tv/Mania_dietelor-o_boala_modernae_0_340766389.html 

http://www.adevarul.ro/ghid_tv/Mania_dietelor-o_boala_modernae_0_340766389.html
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TINERII, NEGLIJENŢI CU CONTRACEPŢIA 

EVENIMENTUL ZILEI, 23 SEPTEMBRIE 2010 

Autor:  Cristina Lica 

Ultimele date în domeniul contracepţiei la nivel global arată faptul că tinerii, deşi din ce în ce 
mai informaţi asupra metodelor contraceptive moderne, nu reuşesc să le aplice corespunzător 
şi preferă să paseze responsabilitatea partenerului. 

Cu ocazia Zilei Mondiale a Contracepţiei, ajunsă la a patra ediţie în România, Asociaţia Tineri 
pentru Tineri şi Societatea de Educaţie Contraceptivă şi Sexuală, cu sprijinul Bayern Schering 
Pharma lansează o campanie de responsabilizare, adresată tinerilor de liceu (14-19 ani).  

Aceştia vor trebui să elaboreze şi să implementeze micro-proiecte educative adresate colegilor 
lor, proiecte cărora le vor fi alocate aproximativ 1000 de euro (per proiect).  

Datele privind contracepţia sunt îngrijorătoare, atât la nivel local, cât şi la nivel mondial. În 
România, mai multe de 60 % dintre tinerele active sexual cu vârsta între 15-18 ani nu au folosit 
niciodată o metodă contraceptivă şi 24% au apelat la metoda contraceptivă de urgenţă.  

Mai mult, două treimi dintre tineri încă se bazează pe metodele naturale, metoda calendarului 
şi contactul întrerupt. Cu toate acestea, dr. Iuliana Balteş, medic specialist în planificare 
familială, a observat o tendinţă de schimbare a mentalităţilor în sens pozitiv: "Din ce în ce mai 
multe persoane, cupluri, mame şi fiice, chiar şi persoane din mediul rural încep să se adreseze 
cabinetelor de planificare. Este bine de ştiut că astfel de consultaţii sunt gratuite şi nu necesită 
trimitere din partea medicului de familie."  

La nivel mondial, aproape jumătate dintre tinerii cu vârste între 15-24 de ani consideră igiena 
personală, inclusiv duşul, epilarea şi aplicarea parfumului, mai importante decât contracepţia, 
atunci când se pregătesc de o întâlnire care poate avea o finalitate sexuală. Astfel, 45% dintre 
aceştia au întreţinut raporturi sexuale neprotejate cu un partener nou.  

Consecinţele sunt îngrijorătoare: 500 000 de tineri se infectează cu HIV în fiecare zi, iar o treime 
din cele 205 milioane de sarcini care au loc anual sunt neplanificate.  

Sondajul a fost realizat pe un eşantion de 5000 de tineri cu vârste cuprinse între 15-24 de ani, 
din 25 de ţări de pe toate continentele. 
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http://www.evz.ro/detalii/stiri/tinerii-neglijenti-cu-contraceptia-906854.html 

http://www.evz.ro/detalii/stiri/tinerii-neglijenti-cu-contraceptia-906854.html
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LOCAL 

FEMEILE FAC LEGEA LA PRIMĂRIA ROBEASCA 

ADEVĂRUL, 23 SEPTEMBRIE 2010 

Mirela Copariu 

Mâini de fier în mănuşi de catifea, primăriţa şi ajutoarele sale, viceprimăriţa şi secretara, au 
reuşite mari la activ şi vor acum să facă un stadion cu nocturnă. În comuna care arată înfloritor 
vor ajunge fonduri europene de 2,5 milioane de euro. 

În localitatea buzoiană Robeasca, trei femei conduc cu mână fermă administraţia locală şi 
reuşesc să aducă bunăstarea în comună chiar şi pe timp de recesiune, când alţi primari caută 
soluţii să nu falimenteze şi chiar se gândesc să îşi dea demisia. 

Domnica Vlad este primar, Mărioara Epuraş este viceprimar iar Liliana Gheorghe este secretar 
al Primăriei. În tot acest timp localitatea pare să fi înflorit, chiar dacă toată lumea se vaită din 
cauza crizei. 

Au fost refăcute faţadele Primăriei, a şcolii şi a farmaciei iar curăţenia domneşte în comună. 
Toate astea au fost făcute din economii iar salariaţii primesc lefurile la timp. 

"Este ştiut faptul că femeile ştiu să drămuiască mai bine banii. Banii sunt într-adevăr mai puţini 
dar ne descurcăm. Am reuşit să facem şi nişte lucrări după ce am făcut un studiu de piaţă şi am 
ales cea mai ieftină firmă. Am învăţat să facem economii, nu risipă pe aceste vremuri", ne-a 
declarat Domnica Vlad, primarul comunei Robeasca. 

Stadion cu nocturnă în sat! 

Faptul că cele trei femei ştiu exact ce au de făcut pentru binele comunităţii este demonstrat de 
ultima lor reuşită. Mai exact, comuna pe care o conduc este singura din judeţ care a primit 
finanţare europeană pentru dezvoltare rurală. 

"Am făcut proiectul şi l-am depus. În total, 56 de primării au depus dosare, dar noi am fost 
singurii care am primit finanţare. În scurt timp urmează să primim 2,5 milioane de euro cu care 
vom face sistemul de canalizare, vom asfalta drumurile, vom reabilita căminul cultural, vom 
face o bază sportivă cu nocturnă şi vom pune bazele unui cămin pentru persoane cu nevoi 
speciale", ne-a mărturisit Domnica Vlad. 
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http://www.adevarul.ro/locale/buzau/Femeile_fac_legea_la_Primaria_Robeasca_0_340766021.html  

http://www.adevarul.ro/locale/buzau/Femeile_fac_legea_la_Primaria_Robeasca_0_340766021.html
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BĂRBATUL CARE A ÎNŢEPAT CU CUŢITUL 17 FEMEI, CONDAMNAT LA ŞASE ANI DE 
ÎNCHISOARE  

MEDIAFAX, 24 SETEPMBRIE 2010 

Bărbatul acuzat că în luna februarie a înţepat cu cuţitul 17 femei, pe străzile din municipiul Iaşi, 
a fost condamnat la şase ani de închisoare, decizia fiind luată, vineri, de magistraţii Judecătoriei 
Iaşi. 

Petru Constantin Gavrilaş, în vârstă de 35 de ani, din comuna ieşeană Ţigănaşi, a fost 
condamnat, vineri, de magistraţii Judecătoriei Iaşi, la şase ani de închisoare, sub acuzaţiile de 
ultraj contra bunelor moravuri, lovire şi port fără drept de cuţit. 

Potrivit sentinţei, bărbatul nu va fi nevoit să achite daune morale victimelor întrucât acestea nu 
au formulat pretenţii în acest sens. 

Decizia de vineri a magistraţilor nu este definitivă, aceasta putând fi atacată cu recurs la o 
instanţă superioară. 

Petru Constantin Gavrilaş este acuzat că în luna februarie a înţepat pe străzile din Iaşi, două zile 
la rând, 17 femei din municipiu, el fiind prins de forţele de ordine chiar în timp ce comitea o 
nouă infracţiune, victima fiind o studentă. 

Printre probele adunate la acest dosar s-au numărat şi câteva înregistrări surprinse pe camerele 
de supraveghere instalate în mai multe puncte din oraş. 

Cele 17 femei agresate de Gavrilaş au vârste cuprinse între 20 şi 38 de ani, nouă dintre victime 
depunând plângere la Poliţie. Majoritatea femeilor agresate au necesitat îngrijiri medicale, cel 
mai grav rănită fiind o studentă de 22 de ani din Iaşi. Ea a povestit poliţiştilor că mergea prin 
centrul municipiului, iar la un moment dat un bărbat a trecut prin dreptul său şi a înţepat-o cu 
un obiect ascuţit. 

Petru Gavrilaş a declarat că este nevinovat, însă a recunoscut în faţa anchetatorilor că în zilele 
respective s-a aflat în Iaşi, întrucât a avut de rezolvat mai multe probleme la câteva instituţii din 
oraş. 

Bărbatul a mai fost condamnat pentru viol, executând 12 ani de închisoare şi fiind eliberat din 
penitenciar în anul 2009. 
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http://www.mediafax.ro/social/barbatul-care-a-intepat-cu-cutitul-17-femei-condamnat-la-sase-ani-de-inchisoare-
7419995   

http://www.mediafax.ro/social/barbatul-care-a-intepat-cu-cutitul-17-femei-condamnat-la-sase-ani-de-inchisoare-7419995
http://www.mediafax.ro/social/barbatul-care-a-intepat-cu-cutitul-17-femei-condamnat-la-sase-ani-de-inchisoare-7419995
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TRADIŢIE ŢIGĂNEASCĂ: BUNICĂ LA 28 DE ANI 

ADEVĂRUL, 22 SEPTEMBRIE 2010 

Nicoleta Chelaru 

Două ţigănci, mamă şi fiică, au bebeluşi în acelaşi timp. Bunica a născut la cinci luni după ce 
fiica ei a devenit mamă. Fetele sunt căsătorite cu forţa de familie la 12-13 ani şi devin repede 
mame. Educaţia rămâne, vrând-nevrând, pe ultimul loc. 

Îşi doresc să petreacă mai mult timp la şcoală să înveţe. Inutil. În numele unei tradiţii 
controversate, părinţii sunt cei care le ghidează viaţa şi le impun să se căsătorească la vârste 
fragede. Aceasta este soarta a sute de fetiţe de etnie romă din judeţele din sudul Moldovei. La 
numai 19 ani, Larisa Stan, din Focşani, are deja doi copii.  

Unul a împlinit deja cinci ani, iar celălalt are trei ani. Recunoaşte că nu le poate oferi un trai 
decent, întrucât lipsa de educaţie a împiedicat-o să-şi găsească un loc de muncă.  

„Am făcut cinci clase. Îmi plăcea la şcoală. Apoi tata mi-a făcut cunoştinţă cu un băiat mai mare 
cu patru ani ca mine şi, după doar două luni, am făcut nunta. La 14 ani am născut fetiţa, iar 
după doi ani am făcut şi un băiat", spune tânăra. 

 

La 12 ani e gravidă în cinci luni 

Pe lângă tinerele care acceptă faptul că vor da naştere unui copil la o vârstă mult prea fragedă, 
există şi unele care refuză ideea, şi aleg să facă întrerupere de sarcină. Este şi cazul unei fetiţe 
de 12 ani din localitatea Chiojdeni, judeţul Vrancea.  

La începutul lunii aprilie, deşi era însărcinată în cinci luni, Mihaela Paşală a mers la un cabinet 
de specialitate pentru a avorta. Medicii nu au putut face însă intervenţia chirugicală, întrucât 
vârsta fătului era prea mare, iar intervenţia ar fi pus în pericol viaţa tinerei.  

Copila de etnie romă a fost nevoită să renunţe la şcoală şi să se mute împreună  cu Ionel Iosif, 
un tânăr de 19 ani, care între timp i-a devenit şi soţ. Mihaela a născut acum două săptămâni, la 
13 ani, un copil sănătos, deşi este la rândul ei doar un copil şi nu ştie nimic despre ce înseamnă 
să fie mamă.  

„Acel copil are şanse minime să se dezvolte normal din punct de vedere psihic. Mama lui nu 
este capabilă să-i asigure educaţia", consideră psihologul Adina Stoian. 
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La Iveşti, în judeţul Galaţi, două ţigănci, mamă şi fiică, au bebeluşi în acelaşi timp. Bunica, Aurica 
Stănescu, a născut la cinci luni după ce a fiica ei, Lenuţa Stănescu, a devenit mamă. Aurica are 
28 de ani, Lenuţa are 13 ani, iar nepoata Maria are zece luni. Familia cuprinde trei generaţii 
întinse pe nici trei decenii. 

Mai mult, Lenuţa Stănescu a devenit oficial cetăţean al acestei ţări în aceeaşi zi cu fiica ei. Ea a 
obţinut certificatul de naştere la 13 ani, în ziua în care fiica ei, Maria, a împlinit zece luni. Din 
punct de vedere juridic, mama şi fiica s-au născut în aceeaşi zi.  

 

Tradiţiile, mai presus de orice 

Rromii care îşi căsătoresc odraselele din fragedă pruncie nici nu vor să audă de schimbarea 
tradiţiei şi de respectarea legii. Mai mult, ei le fac nunţi faraonice tinerilor însurăţei. „În general, 
căsătoriile se fac la iniţiativa taţilor, care au cel mai puternic cuvânt în familie. Fetele sunt 
pregătite pentru acest moment încă din clasa a IV-a, când li se spune că datoria lor este aceea 
de a avea grijă de gospodărie şi de a creşte copiii.  

Cele mai multe îşi iau soţi şi cu şapte-opt ani mai mari ca ele, cu o situaţie cât de cât bună. 
Nunţile diferă în funcţie de posibilităţi, însă cei mai înstăriţi aduc lăutari, taie cât mai multe 
animale din curte şi petrec câte două-trei zile", explică profesoara Voica Costache, directoarea 
şcolii din Slobozia Bradului (Vrancea), unde majoritatea populaţiei este de etnie romă. 

Cezar Stănescu, Bulibaşa din Iveşti, spune că oricât de aspră ar fi pedeapsa legală, căsătoriile 
între minori vor continua: „Este tradiţia noastră străveche. Aşa se fac familiile ţigăneşti: din 
vreme şi cu aranjamentul familiilor. Ţigăncile noastre nu îşi fac de cap ca româncele. Se mărită 
de tinere şi sunt credincioase bărbatului toată viaţa." 

Conform Direcţiilor de Sănătate Publică, în 2009 în judeţele Galaţi şi Vrancea au rămas 
însărcinate peste 500 de minore cu vârstele cuprinse între 12 şi 18 ani. Peste 70% din ele 
(aproximativ 350) sunt de etnie rromă.  

"Fetele sunt pregătite pentru căsătorie încă din clasa a IV-a." 

Voica Costache, profesoară 

http://www.adevarul.ro/actualitate/eveniment/Galati-Traditie_tiganeasca-
_bunica_la_28_de_ani_0_339566665.html  

http://www.adevarul.ro/actualitate/eveniment/Galati-Traditie_tiganeasca-_bunica_la_28_de_ani_0_339566665.html
http://www.adevarul.ro/actualitate/eveniment/Galati-Traditie_tiganeasca-_bunica_la_28_de_ani_0_339566665.html


45 

 

EXTERN 

DEZASTRU UMANITAR ÎN RD CONGO - PENTRU UN TRIBUNAL PENAL INTERNAŢIONAL! 

ZIUA DE CONSTANŢA, 24 SEPTEMBRIE 2010 

Corina Cretu, vicepresedintele Comisiei pentru Dezvoltare din Parlamentul European, a cerut 
crearea unui Tribunal Penal International pentru Republica Democratica Congo. In cadrul 
dezbaterilor din sesiunea plenara de la Strasbourg, consacrate situatiei umanitare din Congo, 
Corina Cretu a pledat pentru declansarea unei anchete de amploare, care sa stabileasca 
responsabilitatea pentru crimele in masa si atrocitatile comise in aceasta tara, in special pentru 
violurile colective, carora le-au cazut victime mii de femei si copii.  

"Am condamnat inca din 2008 violul ca arma de razboi si iata ca ONU estimeaza ca media 
violurilor declarate in primul trimestru al acestui an a fost de 14 pe zi. La sfarsitul lunii iulie si 
inceputul lui august, s-a ajuns la sinistrul record ca, in numai 5 zile, sa cada victime violurilor 
colective peste 500 de femei. Faptul ca trupele ONU din cea mai costisitoare forta de mentinere 
a pacii din lume au aflat abia dupa doua saptamani despre aceste barbarii, desi au o baza 
militara la doar 30 de kilometri distanta, este elocvent pentru esecul misiunii ONU de a stopa 
violentul conflict cu puternice implicatii regionale", a declarat Corina Cretu.  

Europarlamentarul roman a precizat ca aceasta intensificare a atrocitatilor a precedat, printr-o 
ironie a sortii, raportul Inaltului Comisariat pentru Drepturile Omului al Natiunilor Unite privind 
crimele si masacrele comise in fostul Zair timp de un deceniu, intre 1993 si 2003. "De atunci, 
insa, milioane de congolezi sunt victime ale incalcarilor brutale ale drepturilor elementare, iar 
impunitatea faptasilor s-a perpetuat ca regula de neclintit inca", a atras atentia Corina Cretu.  

"Consider ca este nevoie de o ancheta de amploare, care sa stabileasca responsabilitatea 
pentru crimele in masa, inclusiv din partea tarilor invecinate si implicate in conflict, in special a 
Rwandei. A existat un genocid in regiunea Marilor Lacuri, in 1994, iar unii din vinovati raspund 
in fata Tribunalului Penal International pentru Rwanda. Cred ca. Fara justitie nu poate exista 
pace. O demonstreaza si experientele din fosta Iugoslavie, Sierra Leone si Cambodgia. De aceea, 
cred ca raportul ONU trebuie sa reprezinte punctul de pornire pentru crearea unui Tribunal 
Penal International pentru Republica Democratica Congo", a declarat Corina Cretu. 

http://www.ziuaconstanta.ro/comunicate-de-presa/parlamentul-european/dezastru-umanitar-in-rd-congo--
pentru-un-tribunal-penal-international-95724.html 

http://www.ziuaconstanta.ro/comunicate-de-presa/parlamentul-european/dezastru-umanitar-in-rd-congo--pentru-un-tribunal-penal-international-95724.html
http://www.ziuaconstanta.ro/comunicate-de-presa/parlamentul-european/dezastru-umanitar-in-rd-congo--pentru-un-tribunal-penal-international-95724.html
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COMISIA EUROPEANĂ ADOPTĂ O NOUĂ STRATEGIE PRIVIND EGALITATEA DE ŞANSE 
ÎNTRE FEMEI ŞI BĂRBAŢI  

 COMISIA EUROPEANĂ, 21 SEPTEMBRIE 2010 

Comisia Europeană a adoptat astăzi o strategie pentru cinci ani privind promovarea egalităţii de 
şanse între femei şi bărbaţi în Europa. Această strategie vizează, în special, valorificarea într-o 
mai mare măsură a potenţialului femeilor, contribuind prin aceasta la atingerea obiectivelor 
sociale şi economice generale ale Uniunii Europene. Strategia traduce principiile enunţate în 
Carta femeilor elaborată de Comisia Europeană (a se vedea IP/10/237) în măsuri specifice, de la 
creşterea reprezentării femeilor în consiliile de administraţie ale întreprinderilor, la combaterea 
violenţei fizice pe criterii de gen.În acest sens, un nou sondaj Eurobarometru arată că 87% 
dintre europeni sprijină acţiunea UE de combatere a violenţei domestice.Un european din patru 
cunoaşte o persoană care a fost victimă a acestui fenomen. 

  „În ceea ce priveşte egalitatea de şanse între femei şi bărbaţi, Europa a dat un exemplu lumii 
întregi prin integrarea, încă din 1957, a principiului «la muncă egală, salariu egal» în tratatul de 
la Roma.Putem face acelaşi lucru şi astăzi, în ceea ce priveşte participarea femeilor la procesul 
decizional şi combaterea violenţei pe criterii de gen” a afirmat Viviane Reding, vicepreşedinte al 
Comisiei Europene responsabil pentru justiţie, drepturi fundamentale şi cetăţenie.„Pentru a 
relansa creşterea, Europa ar trebui să valorifice mai bine capacităţile femeilor.Nu am pledat în 
trecut pentru introducerea de cote în vederea îmbunătăţirii reprezentării femeilor în posturi de 
răspundere, dar, ţinând cont de absenţa oricăror progrese în acest domeniu, am putea avea în 
vedere, în viitor, iniţiative în acest sens la nivel european.Doresc să am o întâlnire în primăvara 
anului 2011 cu directorii executivi ai principalelor societăţi europene cotate la bursă pentru a 
analiza situaţia şi posibilităţile de introducere a unor autoreglementări ferme.În funcţie de 
rezultatul acestui dialog cu sectorul antreprenorial, voi analiza oportunitatea adoptării unor 
iniţiative suplimentare în 2012”  

   Strategia privind egalitatea de şanse adoptată astăzi de Comisia Europeană prezintă o serie de 
acţiuni axate pe cinci priorităţi:economia şi piaţa muncii,egalitatea de remunerare,egalitatea în 
posturile de răspundere,combaterea violenţei pe criterii de genşi promovarea egalităţii în afara 
Uniunii Europene.Acestea includ: 

-       atragerea mai multor femei pe piaţa muncii şi contribuirea la atingerea ratei de angajare 
prevăzută de strategia Europa 2020, şi anume 75% în mod global pentru bărbaţi şi femei (a se 
vedea IP/10/225); 
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-       propunerea de iniţiative specifice pentru atragerea mai multor femei în posturi de 
răspundere în domeniul economic;  

-       promovarea antreprenoriatului feminin şi a activităţilor independente desfăşurate de 
femei; 

-       organizarea, în fiecare an, a unei Zile europene a egalităţii salariale, pentru sensibilizarea 
opiniei publice cu privire la faptul că femeile câştigă în continuare cu aproximativ 18% mai puţin 
decât bărbaţii în Uniunea Europeană; 

-       colaborarea cu statele membre în vederea combaterii violenţei împotriva femeilor, în 
special prin eradicarea mutilării genitale a femeilor în Europa şi în lume. 

Comisia va institui, de asemenea, un dialog anual la nivel înalt privind egalitatea de şanse între 
femei şi bărbaţi, la care vor participa Parlamentul European, preşedinţiile Consiliului, partenerii 
sociali europeni şi societatea civilă, în vederea evaluării progreselor înregistrate în punerea în 
aplicare a strategiei. 

   

 Context  

Realizările Uniunii Europene în ceea ce priveşte favorizarea egalităţii de şanse între femei şi 
bărbaţi au dus la îmbunătăţirea vieţii multor cetăţeni europeni.Există câteva evoluţii recente 
încurajatoare:sunt din ce în ce mai multe femei pe piaţa muncii (procentul acestora se apropie 
de 60% în medie în UE, în creştere faţă de 52% în 1998), iar nivelul de educaţie şi de pregătire s-
a îmbunătăţit.Femeile tinere (20-24 de ani) reprezintă 59% din absolvenţii de facultate în UE (a 
se vedea anexa). 

Cu toate acestea, disparităţile pe criterii de gen persistă în multe domenii.Pe piaţa muncii, 
femeile sunt încă suprareprezentate în sectoarele prost plătite şi subreprezentate în poziţiile de 
răspundere.Maternitatea menţine rata de angajare a femeilor la un nivel scăzut,femeile care 
conduc o afacere reprezentând doar 33,2% din lucrătorii care desfăşoară activităţi 
independente.În plus, femeile consacră în continuare mai multe ore decât bărbaţii pentru 
activităţi domestice, neremunerate. 

Violenţa pe criterii de gen rămâne însă o problemă.Un sondaj recent Eurobarometru a măsurat 
percepţia publicului cu privire la violenţa domestică împotriva femeilor,în februarie şi martie 
2010 fiind intervievaţi 26 800 de cetăţeni din toate statele membre.Sondajul urmează unui 
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sondaj anterior Eurobarometru desfăşurat în 1999 în Uniunea Europeană formată atunci din 15 
state membre. 

 http://ec.europa.eu/romania/news/strategie_egalitate_de_sanse_ro.htm  

http://ec.europa.eu/romania/news/strategie_egalitate_de_sanse_ro.htm
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REUNIUNEA ONU PE TEMA COMBATERII SĂRĂCIEI S-A ÎNCHEIAT CU O NOTĂ DE PESIMISM  

MEDIAFAX, 24 SEPTEMBRIE 2010 

Reuniunea ONU pentru combaterea sărăciei s-a încheiat cu o notă de pesimism, după o serie de 
promisiuni, dar şi întrebări rămase fără răspuns, mai ales în condiţiile în care finanţarea s-a 
redus pe fondul crizei economice globale. 

Pe un ton optimist, secretarul general ONU, Ban Ki-moon, insistă că obiectivele de dezvoltare 
ale mileniului, adoptate în 2000, pot fi atinse până la termenul-limită din 2015. 

Secretarul general ONU a subliniat că mai este de parcurs un drum lung şi că promisiunile 
trebuie să se concretizeze în acte. 

La cinci ani de la data-limită, aproape un sfert din populaţia lumii trăieşte sub pragul sărăciei, un 
miliard de persoane nu au acces la apă potabilă şi 2,5 miliarde nu au acces la servicii igienice de 
bază. Un miliard de persoane suferă de foame, iar planeta va avea curând nouă miliarde de 
locuitori. Aproximativ 70 de miliarde de copii nu merg la şcoală. 

"Bulversarea creată de criza economică a condus la diminuarea ajutoarelor acordate", 
subliniază secretarul general ONU. 

Programul ONU pentru Dezvoltare (PNUD) consideră "improbabil" ca ţările africane să 
îndeplinească toate obiectivele până în 2015. 

Obiectivele de dezvoltare, stabilite în anul 2000, constau în reducerea la jumătate a sărăciei 
extreme până în 2015, vizând şi promovarea educaţiei, a egalităţii de gen, combaterea 
epidemiilor şi protejarea mediului. 

În materie de sănătate a femeilor şi copiilor, Ban Ki-moon a anunţat un program de 40 de 
miliarde de dolari susţinut de guverne, de grupuri filantropice şi de companii private. 

În ultimii ani, s-au înregistrat progrese în implementarea proiectului de instituire a taxelor pe 
bilete de avion, pe tranzacţii financiare, precum şi în sectoarele turismului, internetului şi 
telefoniei mobile. 

 http://www.mediafax.ro/externe/reuniunea-onu-pe-tema-combaterii-saraciei-s-a-incheiat-cu-o-nota-de-
pesimism-7403635 

http://www.mediafax.ro/externe/reuniunea-onu-pe-tema-combaterii-saraciei-s-a-incheiat-cu-o-nota-de-pesimism-7403635
http://www.mediafax.ro/externe/reuniunea-onu-pe-tema-combaterii-saraciei-s-a-incheiat-cu-o-nota-de-pesimism-7403635
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FEMEILE DEŢIN O MAJORITATE ISTORICĂ ÎN GUVERNUL FEDERAL ELVEŢIAN  

MEDIAFAX, 22 SEPTEMBRIE 2010 

Parlamentul elveţian a desemnat-o pe socialista Simonetta Sommaruga drept membră a 
Consiliului Federal, astfel că numărul femeilor care fac parte din Guvern a ajuns la patru, din 
totalul de şapte, o premieră în Elveţia. 

 Simonetta Sommaruga, în vârstă de 50 de ani, a obţinut o majoritate absolută de 159 de voturi, 
iar alegerea sa a fost întâmpinată cu aplauze în Parlamentul federal de la Berna. 

În al patrulea tur de scrutin, Simonetta Sommaruga a fost aleasă în locul ministrului demisionar 
Moritz Leuenberger, responsabil de Transporturi, Energie şi Comunicaţii. 

Sommaruga le-a mulţumit parlamentarilor în cele trei limbi ale Elveţiei, germană, franceză şi 
italiană. 

Votul este unul simbolic în Elveţia, unde femeile au obţinut drept de vot la nivel federal abia în 
1971. 

 http://www.mediafax.ro/externe/femeile-detin-o-majoritate-istorica-in-guvernul-federal-elvetian-7370394 

http://www.mediafax.ro/externe/femeile-detin-o-majoritate-istorica-in-guvernul-federal-elvetian-7370394
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O EURODEPUTATĂ A VENIT CU BEBELUŞUL LA MUNCĂ ÎN PE! 

PROTV, 23 SEPTEMBRIE 2010 

Eurodeputata italiana Licia Ronzulli a facut senzatie miercuri, in Parlamentul European de la 
Strasbourg, participand la sedinta plenara impreuna cu fiica sa in varsta de numai o luna.  

Ea a primit aplauzele colegilor sai inainte de a revendica mai multe drepturi pentru femei.  

"Ma aflu aici, in mod simbolic, cu fiica mea Vittoria pentru a aminti toate femeile care nu pot 
impaca linistit sarcina si munca, viata profesionala si viata familiala. As dori ca institutiile 
europene sa fie mai implicate pe aceasta tema, incepand cu Parlamentul European, pentru ca 
noi toate sa putem duce cu bine cele doua vieti", a afirmat ea. 

Licia Ronzulli, in varsta de 35 de ani, este membra a grupului conservatorilor europeni PPE. Fiica 
sa este nascuta la 10 august. 

http://stirileprotv.ro/stiri/international/a-facut-senzatie-o-eurodeputata-a-venit-cu-bebelusul-
la-munca-in-pe.html 

http://stirileprotv.ro/stiri/international/a-facut-senzatie-o-eurodeputata-a-venit-cu-bebelusul-la-munca-in-pe.html
http://stirileprotv.ro/stiri/international/a-facut-senzatie-o-eurodeputata-a-venit-cu-bebelusul-la-munca-in-pe.html
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STATUL VIRGINIA SE PREGĂTEŞTE DE PRIMA EXECUŢIE A UNEI FEMEI, DUPĂ 1912 

COTIDIANUL, 23 SEPTEMBRIE 2010 

Teresa Lewis va fi prima femeie executată în statul Virginia, din 1912 încoace. 

În SUA pedeapsa capitală a fost reintrodusă în 1976, însă de atunci a fost aplicată doar de 11 ori 
în cazul femeilor. Teresa Lewis, din statul Virginia, va fi a 12-a reprezentantă a sexului slab care 
va fi executată. 

În vârstă de 41 de ani, Teresa Lewis a primit pedeapsa capitală pentru că a comandat uciderea 
soţului său şi a fiului acestuia, în scopul de a încasa banii din asigurările lor de viaţă. Execuţia va 
avea joi şi va fi pentru prima oară în statul Virginia, după 1912, când condamnata este o femeie. 

Teresa Lewis a fost condamnată după ce a recunoscut că, în octombrie 2002, a lăsat deschisă 
uşa caravanei în care locuia pentru ca cei doi complici ai săi, în vârstă de 19 şi 22 de ani să poată 
intra şi împuşca pe soţul său şi pe fiul lui în vârstă de 25 de ani. Unul dintre complici era 
amantul Teresei, iar celălalt al fiicei sale în vârstă de 16 ani. 

Toţi cei trei au fost inculpaţi pentru crimă cu premeditare şi şi-au recunoscut vinovăţia. Dacă 
bărbaţii care au comis crima în sine au fost condamnaţi "doar" la închisoare pe viaţă, Teresa 
Lewis a primit pedeapsa capitală, ea fiind instigatoarea dublului asasinat. 

Cei care susţin abolirea pedepsei cu moartea susţin că acest caz demonstrează nedreptatea 
acestei pedepse, în condiţiile în care femeia are un coeficient de inteligenţă de doar 72 şi este, 
deci, la limita retardului mintal, astfel că nu ar fi fost capabilă să pună la cale un asemenea plan. 
Dacă ar fi declarată retardată, Teresa nu ar mai putea fi executată, în baza unei decizii a Curţii 
Supreme, datând din 2002. 

Unul dintre cei doi complici, cel care a fost amantul Teresei, a susţinut, însă, într-o scrisoare 
adresată unui prieten că el a plănuit crimele. Ulterior, însă, el s-a sinucis în închisoare. 

Statul Virginia este cel mai "activ" la capitolul executarea condamnărilor la moarte, după Texas. 
Ultima oară când o femeie a fost executată în statul Virginia a fost în 1912, când o tânără de 
culoare, Virginia Christian, a murit pe scaunul electric. 

http://www.cotidianul.ro/125050-Statul_Virginia_se_pregateste_de_prima_executie_a_unei_femei_dupa_1912 

http://www.cotidianul.ro/125050-Statul_Virginia_se_pregateste_de_prima_executie_a_unei_femei_dupa_1912
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AHMADINEJAD DENUNŢĂ "TĂCEREA PRESEI" FAŢĂ DE O FEMEIE CE URMEAZĂ SĂ FIE 
EXECUTATĂ ÎN SUA  

MEDIAFAX, 21 SEPTEMBRIE 2010 

Preşedintele Iranului, Mahmoud Ahmadinejad, a denunţat "tăcerea presei" în cazul Teresa 
Lewis, o americancă bolnavă mental care urmează să fie executată pentru implicare în 
asasinarea soţului ei, comparând situaţia cu cea a iraniencei Sakineh Mohammadi-Ashtiani. 

 Cazul lui Sakineh Mohammadi-Ashtiani, o mamă în vârstă de 43 de ani condamnată la execuţie 
prin lapidare în Iran pentru adulter şi participare la uciderea soţului ei, a stârnit proteste în 
Europa şi SUA. 

"O femeie este pe cale să fie executată în SUA, dar nimeni nu protestează", a declarat 
Ahmadinejad în cursul unei întâlniri cu personalităţi şi demnitari musulmani, în Statele Unite. 

Liderul iranian, care participă la Adunarea Generală ONU de la New York, a denunţat "campania 
mediatică împotriva Iranului" în cazul Sakineh Mohammadi-Ashtiani. 

Teheranul a anunţat în iulie că pedeapsa de executare prin lapidare a fost suspendată şi că 
dosarul va fi reexaminat. 

Teresa Lewis urmează să fie executată joi în statul Virginia pentru că şi-a ajutat amantul să îi 
omoare soţul şi să îşi omoare copiii. Avocaţii afirmă că Teresa Lewis, care are afecţiuni mentale, 
a fost manipulată de criminal, care nu a fost condamnat la moarte, ci s-a sinucis în detenţie. 

"Potrivit unui studiu, 3,7 milioane de pagini au fost publicate pe Internet despre cazul iraniencei 
Sakineh Mohammadi-Ashtiani, al cărei dosar este în curs de reexaminare, şi există o vastă 
campanie de presă împotriva Iranului. Dar nimeni nu protestează faţă de executarea Teresei 
Lewis", a afirmat Ahmadinejad, reamintind că "în SUA 53 de femei urmează să fie executate". 

Cazul Teresa Lewis a fost evocat de mai multe ori în ultimele zile de parlamentari iranieni care l-
au comparat cu cel al lui Sakineh Mohammadi-Ashtiani, denunţând "standardele duble" ale 
presei occidentale. 

 http://www.mediafax.ro/externe/ahmadinejad-denunta-tacerea-presei-fata-de-o-femeie-ce-urmeaza-sa-fie-
executata-in-sua-7355095  

http://www.mediafax.ro/externe/ahmadinejad-denunta-tacerea-presei-fata-de-o-femeie-ce-urmeaza-sa-fie-executata-in-sua-7355095
http://www.mediafax.ro/externe/ahmadinejad-denunta-tacerea-presei-fata-de-o-femeie-ce-urmeaza-sa-fie-executata-in-sua-7355095
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VIDEO. O FEMEIE ESTE OMORÂTĂ CU PIETRE DE CĂTRE TALIBANII PAKISTANEZI  

HOTNEWS.RO, 23 SEPTEMBRIE 2010  

Canalul de televiziune Al Aan din Dubai a dat publicitatii imagini dramatice, care prezinta 
omorarea cu pietre a unei femei de catre talibanii pakistanezi. PRLog afirma ca este pentru 
prima data cand inregistrarea video a unei executii de acest fel, realizata de catre Tehrik-i-
Taliban Pakistan (TTP), apare in media.  

Potrivit informatiilor, incidentul violent a avut loc in regiunea Orakzai din nord-vestul 
Pakistanului, o zona controlata de talibani. 

Filmul, care dureaza circa trei minute si jumatate, arata cum o femeie, care are capul acoperit, 
este asezata pe pamant, in fata unui grup de talibani. La un moment dat, acestia incep sa 
arunce cu pietre in ea.  

Clipul video este "o dovada vizuala rara a metodelor barbare utilizate de talibani in Pakistan dar 
si in Afganistan", a scris PRlog. Pakistanezii din zonele de la granita cu Afganistanul sunt deseori 
atacati de talibani, care controleaza regiunea. In lipsa tribunalelor, justitia este aplicata de catre 
comandanti islamisti locali, extrem de conservatori. Al Aan nu a precizat care au fost acuzatiile 
aduse femeii lapidate, insa PRlog sustine ca, in majoritatea cazurilor, femeile sunt acuzate de 
"crime impotriva moralitatii". 

Postul de televiziune Al Aan a difuzat, de asemenea, si o inregistrare video in care o femeie este 
impuscata din spate de catre talibani. Incidentul a avut loc in aceeasi regiune din Pakistan aflata 
la granita cu Afganistanul. 

http://www.hotnews.ro/stiri-international-7815084-video-femeie-este-omorata-pietre-catre-talibanii-
pakistanezi.htm  

  

http://www.hotnews.ro/stiri-international-7815084-video-femeie-este-omorata-pietre-catre-talibanii-pakistanezi.htm
http://www.hotnews.ro/stiri-international-7815084-video-femeie-este-omorata-pietre-catre-talibanii-pakistanezi.htm
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TINERELE DEDICATE ZEIŢEI HINDU DEVADASI, CUNOSCUTE DREPT PROSTITUATE DE 
TEMPLU ÎN INDIA  

MEDIAFAX, 20 SEPTEMBRIE 2010 

În regiunile de sud din India, tinere fete ajunse la pubertate sunt dedicate de familiile lor zeiţei 
hindu Devadasi, devenind "prostituate de templu", femei uşoare care nu se pot căsători 
niciodată şi, inevitabil, purtătoare ale unor boli venerice, relatează The Independent. 

 Potrivit unui reportaj publicat de The Independent, prostituatele Devadasi se împart în mai 
multe categorii, însă cele mai dur exploatate locuiesc în comunităţile rurale, precum în 
Karnatakar şi le este ruşine să vorbească despre ce li se întâmplă. 

Practica Devadasi a fost interzisă în 1988, însă oamenii continuă să ţină ceremonii de dedicaţie 
pe ascuns, în multe regiuni ale Indiei. 

Totodată, deşi vesticii nu ar recunoaşte o fată Devadasi pe stradă, indienii îşi dau seama din 
prima clipă cu cine au de-a face, iar cei din castele superioare le dispreţuiesc. 

În trecut, fetele dedicate zeiţei proveneau din caste superioare, chiar din familii regale. Ele 
deţineau un loc aparte în cultura indiană: erau dansatoare incredibile, poete, artizane. Tinerele 
aveau de jucat anumite roluri religioase în templu, făcând diverse ritualuri sacre. Erau aproape 
călugăriţe şi nu lucrau în industria sexuală. Fetele erau văzute ca preotese. 

Tradiţia s-a deteriorat, însă, de-a lungul timpului, iar tinerele Devadasi din ziua de astăzi provin 
din cele mai joase caste şi au perspective extrem de limitate. De exemplu, tinerele din casta 
Madiga pot deveni lucrătoare agricole, ţesătoare sau prostituate. Cum prostituţia este mult mai 
profitabilă decât restul muncilor, cele mai multe se îndreaptă spre această meserie. 

Fetele sunt dedicate zeiţei încă de la doi-trei ani, însă intră în industria sexuală abia la 
pubertate, la aproximativ 12 ani. Cele mai expuse riscului de a fi trimise să se prostitueze sunt 
fetele care locuiesc în comunităţi matriarhale, unde nu există bărbaţi. Acestea înţeleg mai uşor, 
de la vârste mai fragede, că nu aparţin unor familii tradiţionale şi că nu vor avea soţi. 

Când adolescentele ajung la pubertate, virginitatea le este scoasă la licitaţie în comunitatea 
locală, iar cel care oferă cei mai mulţi bani le câştigă pentru o noapte. 

În plus, prelevanţa HIV în comunităţile respective este mare. Localnicii descriu frecvenţa 
îmbolnăvirilor cu HIV precum "culegerea de struguri". De îndată ce o femeie este infectată cu 
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HIV, întreaga ei familie este infectată. De asemenea, orice bărbat cu care face sex este infectat, 
iar acesta transmite virusul şi soţiei sale. 

Prelevanţa exactă a HIV este greu de stabilit, pentru că mulţi oameni nu înţeleg ce li se 
întâmplă. Totodată, folosirea prezervativului este prost văzută în majoritatea comunităţilor, iar 
persoanele care mor din cauza HIV spun că "mor de febră". 

Totuşi, pentru fetele Devadasi este foarte greu să părăsească meseria. Fostele Devadasi se 
dedică, în principal, activismului social şi campaniilor împotriva tradiţiei. Există o amplă mişcare 
a activiştilor din India, care încearcă să oprească ceremonialurile de dedicaţie. 

O altă cale de ieşire pentru femeile Devadasi este angajarea în educaţie sau în domeniul 
asistenţei sociale. 

Este, însă, foarte dificil pentru acestea să-şi refacă viaţa, pentru că sunt văzute în societate ca 
"bunuri stricate" şi nimeni nu s-ar căsători cu ele. 

  http://www.mediafax.ro/externe/tinerele-dedicate-zeitei-hindu-devadasi-cunoscute-drept-prostituate-de-
templu-in-india-7321635  
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